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 TrianoNra emlékeztünk
„Nem kell beszélni róla sohasem,

De mindig, mindig gondoljunk reá”
(Juhász Gyula: Trianon)

2010. június 4-én szép számú rákóczifalvi lakos 
gyülekezett a Szabadság téren, a Trianoni Emlékmű körül.

Emlékezni jöttek, a trianoni békediktátum aláírásának 
90., majd egy évszázados évfordulóján. 

A rövid, de annál tartalmasabb megemlékezésre a 
rákóczifalvi civilszervezetek – elsősorban a Polgári Kör 
tagjai – hívták meg a város lakosságát. 

Közülünk azt hiszem kevesen gondoltunk arra, amit 
bátyám, Benson Vilmos lakóhelyén elhangzott beszédében 
említett, ugyanezen alkalomból:

„Azért nemzeti gyászunk jubiláris évfordulóján most se 
feledjük, hogy nem rajtuk – s rajtunk sem - múlott, hogy 
tervbe vett „magna-romaneszkájuk” majd egészen idáig, 
elviekben „csak” túl a Tiszáig beterjesztetett!? Így, ha sikerült 
vón’ ördögi tervük; Rákóczifalva lehetne manapság a „béke” 
diktátumi határvároskájuk. 

Trianon traumája, gyalázatos hatása, ugyanis nemcsak 
az ország megcsonkításában merült ki, hisz a tömeges ki és 
áttelepítéseken keresztül, a kettős állampolgárságot elvető, 
lelki „kistrianonok” özöne sújtotta – azóta – nemzetünket, és 
polgárait………. a régi jelszó, mára aktualizáltan közóhajilag 
IS végre - kimondatott:  

A nemzeti összetartás nélküli Csonka Magyarország – 
nem ország!

A határok feletti magyarság lelki összefogásával 
lehet /ismét/; 

Egész Magyarország, - majdan Mennyország!”
pbm
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ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

   Hírek
Rákóczifalva Város Önkormányzatának Képviselő-testüle-
te 2010. május 13-án tartotta soros ülését. A főbb napiren-
di pontokból:

Rákóczifalva Város Önkormányzat képviselő-testülete:
1. megtárgyalta a Rákóczifalva Város Polgármesteri 

Hivatala és a hozzá tartozó részben önállóan gazdálkodó 
költségvetési szervek 2009. évi összefoglaló ellenőrzési 
jelentéséről szóló előterjesztést, azt tudomásul vette és 
elfogadta.

 2. mint irányító szerv a helyi önkormányzati költségvetési 
szerveknél az államháztartásról szóló 1992. évi XXXVIII. 

törvény 90.§. (4). bekezdésében foglalt megvalósítási terv 
elkészítésétől 2010-2011. években eltekint.

3. hozzájárult ahhoz, hogy a Víz- és Csatornaművek 
Koncessziós Zrt. az Önkormányzatnak 2010. évben fizetendő 
koncessziós díj terhére a Jókai út III. ütem (a Jókai út 80. 
szám és Zrínyi út közötti szakasz) vízvezeték és a Toldi út 
(Hunyadi és Kossuth út közötti szakasz) szennyvízvezeték 
felújítását elvégezze.

Felhatalmazta a Polgármestert, hogy ennek érdekében a 
szükséges intézkedéseket tegye meg, a szerződést írja alá.

Május hónapban két alkalommal ülésezett a Szociális 
Bizottság, nyílt és zárt ülés keretében. 

A támogatások odaítélése mellett megtárgyalták a bizottság 
hatáskörébe is tartozó képviselőtestületi előterjesztéseket.

Átmeneti segélyt 9 fő részére (átlag 4000 forintot), 
rendkívüli gyermekvédelmi támogatást 9 család részére 
(gyerekenként 7 400 forintot), normatív lakásfenntartási 
támogatást 34 háztartás részére (családonként átlag 5000 
forintot) állapított meg.

Jegyzői hatáskörben döntöttek még 15 család rendszeres 
gyermekvédelmi támogatásáról, 19 fő rendelkezésre állás 
támogatásáról, fejenként 28 500 forint összegben, valamint 
13 fő rendelkezésre állási támogatásának megszüntetéséről. 
13 fő részére alanyi jogon, 4 fő részére normatív alapon, 
még 3 fő részére méltányossági alapon ítéltek meg 
közgyógyellátást, valamint 8 esetben került elutasításra a 
közgyógyellátási kérelem. 

A képviselő testület 2010. május 27.-i ülésén tárgyalta a 
szociális kiadások 2010. I. negyedéves teljesítéséről készült 
beszámolót. A beszámoló szövege az alábbiakban olvasható:

A jelenlegi szociális szolgáltató rendszer alapját a szociális 
igazgatásról és szociális ellátásokról szóló 1993. évi III. 
törvény, a gyermekek védelméről és a gyámügyi igazgatásról 
szóló 1997. XXXI. törvény, valamint végrehajtási rendeletei 
határozzák meg. A szociális törvény egyes pénzbeli és 
természetbeni ellátási formái nemcsak a felnőtteket érinti, 
hanem azokat a családokat is, ahol gyermekek nevelkednek. 
Pl.: a törvény lehetőséget biztosít arra, hogy az átmeneti 
segélyt, természetbeni ellátásként a családban nevelkedő 
gyermek(ek) étkeztetési díj hátralékának rendezésére 
használja fel a kérelmező.

A szociális területen dolgozó szakemberek a 
családok életében jelentkező problémákat komplexen, 
rendszerszemléletű megközelítésben kezelik.

A munkanélküliség, a túlzottan alacsony bérek, a magas 
lakásfenntartási költségek, a nehéz helyzetben lévő emberek 
életvezetési hibái következtében családok, gyermekek válnak 
hátrányos helyzetűvé, a társadalom perifériájára szorulnak.

Egyes társadalmi csoportok hátrányos helyzetének 
kialakulásában társadalmi, gazdasági, történelmi, politikai 
és kulturális okok együttesen játszanak szerepet, melyek 
generációról generációra öröklőd(het)nek.

A bekövetkezett gazdasági világválság hatására 
megnövekedett a településen élő azon emberek száma, 

   Tájékoztató...
a szociális kiadások 2010. I. negyedévi teljesítéséről

akik az önkormányzathoz fordultak segítségért. A 2009. I. 
negyedévében és 2010. I. negyedévében beérkezett kérelmek 
számát az alábbi táblázat mutatja:

A táblázatból jól kitűnik, hogy minden ellátási forma 
esetében megemelkedett a benyújtott kérelmek száma. Az 
állam a szociális biztonsághoz való jogot az önkormányzatok 
hatáskörébe utalja, úgy, hogy a törvény eszközével 
szabályozza az egyes ellátási formákhoz való jogosultságot 
(ezekben az esetekben az ellátás meghatározott százaléka a 
központi költségvetésből utólag lehívható – a fennmaradó 
részt viseli az önkormányzat a saját költségvetéséből), 
vagy az önkormányzatok szabályozási jogkörébe utalja oly 
módon, hogy a szabályozási kereteket törvényi eszközökkel 
szabályozza (ezen ellátási formák az önkormányzat saját 
költségvetését terhelik).

Ellátási forma: 2009. I. negyedév 2010. I. negyedév 
Rendszeres
gyermekvédelmi
kedvezmény

28 35 

Rendkívüli
gyermekvédelmi
támogatás

79 83 

Átmeneti segély 52 74 
Lakásfenntartási
támogatás normatív 

148 206 

Lakásfenntartási
támogatás helyi 

11 17 

Ápolási díj alanyi jogon 19 26 
Ápolási díj helyi 23 24 
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Az írásbeli tájékoztató mellé kiosztott táblázatban szereplő 
ellátási formákat a központi költségvetés és önkormányzati 
költségvetés együttesen biztosítja, amely költségek utólag 
a költségvetésből lehívhatóak a támogatás mellett megadott 
százalékok arányában:

1. időskorúak járadéka – 90%
2. rendszeres szociális segély 90%
3. rendelkezésre állási támogatás 80% 
4. normatív lakásfenntartási támogatás 90%
5. ápolási díj – alanyi jogú a támogatás összege 90%, az 

ápolási díjat terhelő bérek és járulékok 75% - a központi 
költségvetésből lehívható

Az összes többi ellátási formát az önkormányzat a saját 
költségvetése terhére biztosítja.

Az önkormányzat a táblázatban szereplő 25 544 580 Ft 
támogatási összegből 17 425 860 Ft – ot tudott visszaigényelni 
a központi költségvetésből.  A különbözet összege 8 118 720 
Ft, amelyet az önkormányzat a saját költségvetése terhére 
biztosított.

Az írásbeli tájékoztató mellé kiosztott táblázatból 
kitűnik, hogy a rendelkezésre állási támogatás, a normatív 
lakásfenntartási támogatás, rendkívüli gyermekvédelmi 
támogatás tekintetében az éves előirányzat és az I. negyedév 
teljesítése meghaladja a várt I. negyedéves teljesítést. A 
rendelkezésre állási támogatás és a normatív lakásfenntartási 
támogatás tekintetében az I. félév lezárásakor, lehetőség van 
az előirányzat megemelésére a teljesítés arányában.

Rendkívüli gyermekvédelmi támogatások esetében a nyár, 
az idény jellegű mezőgazdasági munkák megjelenése miatt 
mindig kevesebb kiadási tételt jelent.

Az ösztöndíjak esetében Bursa Hungarica a felsőfokú 
ösztöndíj 2009/2010. tanév II. félévére önkormányzati 
rész átutalásra került. Így a teljesítés 2010. I. félév végére 
realizálódik.

A rendelkezésre állási támogatás esetében az éves keret 
felhasználásra került, sajnos ez a támogatási forma, amely nem 
előre kiszámítható, mivel a gazdasági világválság hatására 
nagyon sok ember vált munkanélkülivé, a munkanélküli 
ellátás megszűnése után rendelkezésre állási támogatásra 
válnak jogosulttá. Sajnos sok esetben a foglalkoztató csak 
rövid időre, 1 – 2 hónapra vállalja a foglalkoztatást, ekkor 

erre az időtartamra megszűnik az ellátás, utána ugyanúgy 
visszakerül a rendszerbe.

Normatív lakásfenntartási támogatások esetében nemcsak 
a kérelmek számának emelkedésével kell számolnunk. A 
normatív lakásfenntartási támogatás összegét, egy képlettel 
számítjuk ki. A képlet egyik tényezője, az egy főre jutó 
havi nettó jövedelem: az egy főre jutó havi nettó jövedelem 
csökkenésével egyenes arányban nő a támogatás összege. A 
kérelmet benyújtó családok esetében megfigyelhető, hogy 
csökkent az egy főre jutó havi nettó jövedelem.

A pénzbeli szociális ellátások esetében 2006. évtől 
folyamatosan arra törekedtünk/törekszik az Egészségügyi 
és Szociális Bizottság, hogy „pazarló” gazdálkodását 
megszüntesse, főleg azon ellátások esetében, amelyek teljes 
egészében az önkormányzat a saját költségvetése terhére 
biztosít. Ezek voltak:

- közgyógyellátás méltányossági alapon, 70 éven 
felülieknek magasabb összegű jövedelemhatár eltörlése

-  helyi lakásfenntartási támogatást évente két alkalommal 
lehet beadni

-  ápolási díj ellenőrzési lehetőségének bevezetése
- átmeneti segély természetben történő folyósítás 

szabályainak kidolgozása
- rendkívüli gyermekvédelmi támogatás természetben 

történő folyósítás szabályainak kidolgozása
- Bursa Hungarica tanulmányi ösztöndíj pályázati 

rendszerhez való csatlakozás
- étkeztetés szabályozása
Összegezve:
Azáltal, hogy az állam a szociális biztonsághoz való jogot 

az önkormányzatok hatáskörébe utalja, az önkormányzatnak 
fel kell vállalnia azt, hogy valamilyen módon vagy formában 
segítséget nyújt az arra rászorulóknak. Az egyes támogatások 
odaítélésekor nemcsak az Egészségügyi és Szociális Bizottság 
ülésein, hanem a szociális területen dolgozó szakemberek 
körében is gyakran felvetődik a szociálpolitika egyik alapvető 
kérdése: az érdemesség és az érdemtelenség.

A kialakult gazdasági helyzetben, a média hatására is 
nagyon sok ember az önkormányzattól várja problémáinak 
megoldását.

Településünkön 2010. május 20. és 2010. május 31. 
közötti időszakban szünetelt az áramszolgáltatás, mivel a 
Damjanich úton, a Kossuth úton, a Kinizsi úton, a Vasvári 
úton a 22 kV-os légvezeték rekonstrukciós munkálatait 
végezte az E-on Zrt. Az érintett lakosoknak az új hálózat 
kialakításával biztonságos áramellátást nyújt az E-on Zrt. 
közműszolgáltató.

A hálózat üzembehelyezése megtörtént, a kivitelezéssel 
járó helyreállítási munkákat a kivitelező az esős időjárás 
miatt utólagosan fogja elvégezni.

A fenti időszakban a szolgáltató kiépítette a Határ úti 

                          Megújúlt és bővült a település elektromos légvezeték hálózata!

III. ütem kisfeszültségű hálózatot, ami a meglévő hálózat 
bővítését jelenti. Így a zártkerti tulajdonosoknak lehetőségük 
lesz igényelni ingatlanaikra az elektromos lekötéseket saját 
költségükön az E - on Zrt – től. 

Műszaki Osztály
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Július elsejétől új rektora lesz a Szolnoki Főiskolának 
Dr. Túróczi Imre személyében. A hír számunkra azért 
fontos, mert ő városunk közismert polgára és közszereplője. 
Ennek apropóján kérdeztem jövőbeni terveiről.

Engedd meg, hogy a szerkesztőség nevében 
gratuláljak kinevezésedhez. Kérlek, mondj néhány szót az 
előzményekről!

TI. – Huszonegy éve dolgozom a főiskolán. Tanársegédként 
kezdtem, de azóta többféle munkakört láttam el. Ez idő alatt én 
is képeztem magam, doktori tanulmányaimat befejezve PhD 
minősítést kaptam, így már nem volt akadálya annak, hogy 
főiskolai tanárrá kinevezzenek, sőt tanszékvezető lettem. 
Mintegy tíz éve folyamatosan valamilyen középvezetői 
beosztást tölthettem be.

A pályázat előzményeként azért azt tisztán kell látni, hogy 

a felsőoktatási intézmények nagy részét veszély fenyegeti. 
Jelenlegi elképzelések szerint mintegy 25-30 intézménynek 
kellene lennie Magyarországon, és ehelyett van hetvenkettő 
főiskola és egyetem együttesen. Integrálódásra van szükség, 
hiszen jelentős túlkínálat van a demográfiai folyamatok 
miatt. Kevés a felvételiző fiatal, és megy a harc értük. Sok 
intézmény arra kényszerül, hogy nagyon alacsony létszámmal 
indítson évfolyamokat, mégpedig ez 10-15 főt is jelenthet. Ez 
egyértelműen nem gazdaságos, a felsőoktatási intézmények 
nagy része túlélésre játszik. Ez a fokozott gazdasági kényszer, 
ez a fokozott gazdasági aktivitás egészen más mentalitást 
igényel a felsőoktatási intézmények vezetőitől, mint ami 
korábban jellemző volt. Valaha a rektor olyan típusú volt, hogy 
kizárólag tudományos munkában kellett jeleskedni, nagyon 
kevesen voltak, akik üzleti-lobbi tevékenységet folytattak. 
Erre az igény napjainkra megérett, és a Szolnoki Főiskola 
esetében is egyre jobban megmutatkoznak azok a jelek, amik 
a gazdálkodás nehézségeit bizonyítják. Csökkenő hallgatói 
létszám mellett, mert kevesebb a fiatal, így a jelentkező is 
kevesebb, kevesebb felvett létszám, mert az egész felvételi 
rendszer úgy van kialakítva, hogy a budapesti egyetemeket, 
főiskolákat feltöltik, így a vidéki intézményekbe kevesebb 
hallgató jut. Gondoljunk bele, a fiatalok számára azért 
Budapest csak vonzóbb mint Szolnok, de említhetem a nagy 
egyetemi városok – Debrecen, Pécs, Szeged – népszerűségét 
is, így a kevesebb diákból még arányaiban is kevesebb fog 
jelentkezni a vidéki városokba. A felvételi rendszer pedig 
olyan, hogy ott fogja őket a nagy tudományegyetemeken és 
az említett egyetemi városokban.

Hogyan zajlik egy rektori pályázat?
TI. – Az elmondottakból kitűnik, hogy igazán nehéz 

helyzetben vagyunk, és ebben a helyzetben két fő indult a 
rektori cím megszerzéséért: egy tudományos ember, akit 
én nagyon tisztelek és becsülök, és indultam én, aki inkább 
gyakorlati, gazdálkodási vénával rendelkezem. Kettőnk 
közül engem választott a főiskola szenátusa. A rektor-
választás rendje az, hogy a pályázatokat a minisztériumhoz 
kell benyújtani, ők áttekintik a annak érvényességét és 
visszaküldik az adott intézménynek. A pályázat nyilvános, 
tehát minden dolgozó betekinthet, elolvashatja és a szenátus 
dönt. Ez a főiskolán egy olyan grémium, mint egy településen 
a képviselő testület. A döntés értelmében 13:10-re én 
nyertem. Úgy érzem az döntött, hogy én dinamikusabb, és 
gyakorlatiasabb szemléletű vagyok, mint a jelenlegi rektor. 
Egyébként úgy gondolom, ha nem tudunk stílust váltani, 
akkor a Szolnoki Főiskola nagyon rövid időn belül meg fog 
szűnni. 

Pontosan azok után, hogy nemrég óriási fejlesztések 
zajlottak?

TI. – Igen, a Tisza-ligetben építettünk egy új épületet, 
ez egy un. PPP beruházás volt, a beruházótól béreljük 
20 évig az épületet, majd egy aránylag kisebb összegért 
tulajdonunkba kerül. Ez így igaz, hogy nagy beruházás volt, 
de ilyen szinte mindenhol volt, sőt nagyobb fejlesztések is. 

   Dr. Túróczi Imre
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Ez egy eléggé furcsa kormányzati intézkedés, hogy ott is 
engedték a fejlesztést, ahol hosszú távon nem is számoltak 
az intézménnyel. Aki pályázott és ügyesen lobbizott – 
nem kizárólag szakmai, sok esetben politikai szinten –, az 
fejleszthetett. Ez önmagában nem volt garancia arra, hogy 
ezt a főiskolát a kormányzat olyan szinten fogja preferálni, 
hogy az biztonságosan működni fog, azzal együtt, hogy így 
200 millió forintos törlesztő részletet is vállalnunk kellett. 
Ha belegondolunk ez az épület akár öregek bentlakásos 
otthonának, vagy akár wellnes szállónak is használható, tehát 
Szolnok város számára nem veszne el, de mi azért vagyunk, 
hogy mindent megtegyünk a főiskolaként való fennmaradása 
érdekében. De ehhez az is hozzátartozik, ha nem engedték 
volna meg nekünk ezt a beruházást, akkor már nem lenne 
meg a főiskola. Az Ady Endre úti épület már nem tudta 
betölteni a főiskola iránt támasztott követelményeket.

Mondanál néhány szót a terveidről?
TI. – Két út áll előttünk – ahogyan a dal mondja. Az egyik, 

hogy önálló főiskola maradunk, a másik az, hogy integrálódunk 
valamelyik intézményhez. Vegyük az első utat, az önálló 
főiskola vízióját. Ez tulajdonképpen mindnyájunk érdeke, 
így megtettük a legsúlyosabb intézkedéseket: Mezőtúron 
az elméleti képzést megszüntettük, július 1-jétől beköltözik 
Szolnokra és helyben kizárólag a gyakorlati képzés zajlik. 
Ez fájdalmas intézkedés volt, hiszen ott hajdanán négyezer 
diák képzése folyt, most pedig be kell zárnunk. Oka abban 
keresendő, hogy Mezőtúr még Szolnoknál is kevésbé vonzó, 
így alig 20-25 hallgató volt évfolyamonként. Szolnokon a 
műszaki szakok már nagyobb érdeklődést vonzanak. 

Nagy erőkkel dolgozunk az önállóság irányába, 
pályázatokkal igyekszünk költségcsökkentő működést 
biztosítani. Főiskolák is indíthatnak egyetemi, azaz mester 
képzést, és ezt nekünk is meg kell próbálni. Viszont ennek 
elindítása hatalmas – 50-70 millió forint – összegeket 
igényel. E mellett időigényes is, hiszen a döntéstől az első 
hallgató jelentkezéséig eltelik két év. Ez alatt tananyagot 
kell készíteni, jó néhány dokumentációt engedélyeztetni az 
illetékes bizottsággal, minisztériummal, embereket felvenni 
– természetesen a megfelelő tudományos végzettséggel –, 
akik mindezt kidolgozzák. Mondjuk meg őszintén, hogy 
Budapesten könnyebb PhD végzettségű munkatársat találni, 
aki hajlandó és tud is oktatni, mint itt helyben. Esélyünk arra, 
hogy önállóan mesterképzést indítsunk belátható időn belül 
nincsen. Félő ez esetben, hogy a hallgatói létszám csökkenni 
fog. Ha helyben nem tud továbblépni, akkor oda jelentkezik, 
ahol ez a lehetősége megvan. 

Tehát mérlegelnünk kell a másik utat is, az integrációt. 
De nem szabad elhúznunk a végsőkig, amikor már a partner 
diktál. Az integrációban az érdekeinket érvényesíteni 
kell, ezt akkor tudjuk megtenni, ha még erősek vagyunk. 
Hangsúlyozom, mi erősek vagyunk és azok is maradunk. 
Csak akkor fogunk integrálódni, ha az élet kényszerít rá. 
Én a Budapesti Corvinus Egyetemet tartanám a legjobb 
partnernek, aki Szolnokra egyetemi kart hozna. Így a táblánk 
nem azt tartalmazná, hogy Szolnoki Főiskola, hanem azt, 
hogy Corvinus Egyetem Szolnoki Kara. Ezt azért nagy belső 

önállósággal meg lehet csinálni. 
Egy dolgot szem előtt kell tartani, azt hogy Szolnok 

városnak nagy szüksége van felsőoktatási intézményre, 
mert ha nincs, akkor a városok rangsorában vissza fog esni. 
Nekünk ezért meg kell tenni mindent, hiszen nagyon jó 
kapcsolatunk van a várossal. Ha csak azt említem, hogy a 
város adta ingyen a területet az építkezéshez, ami legalább 
300 millió forintot ér, de ezen felül is mindenben támogatjuk 
egymást. 

Hogy végre Szolnokon is újra van műszaki felsőoktatás, 
ezt már én vittem végig a pályázati időszakban. Az idősebbek 
tudják, az ötvenes években volt Szolnokon műszaki képzés, 
de ’56-ban politikai okból megszüntették. 

Más szemszögből nézve, azért is fontos a városnak egy 
ilyen intézmény, mert a családok jó része nem engedheti 
meg magának, hogy távoli egyetemen, főiskolán taníttassák 
gyermeküket, hiszen az még állami támogatás mellett is 
nagyon költséges. Remélem ezt a kormányzat is felismeri 
és támogatni fogja a fővároson és nagyvárosokon kívüli 
felsőoktatást. Hosszú távon a térségek leszakadását 
jelenthetné a felsőoktatás hiánya, hiszen nem lenne elég 
szakember. Aki elmegy tanulni, annak nagyon kis hányada 
jön vissza lakóhelyére dolgozni.  

Rákóczifalván maradva, ez azt is jelenti, hogy a településen 
már nem fogsz közszereplést vállalni?

TI. – Ez egy hosszú folyamatként zajlott le. Az 
alpolgármesterségről tavaly július 1-jén  - a várossá 
nyilvánítás napján – mondtam le. Egyre sűrűsödött a 
munka, bár akkor még abban sem voltam biztos, hogy 
pályázni fogok, vagy sem. Ez év március 1-jén lemondtam a 
képviselői tiszteletdíjamról, hiszen egyre kevesebb energiát 
tudok erre fordítani, éppen ezért nem akarok semmiféle 
jövedelmet felvenni. Úgy tervezem, hogy nem fogok indulni 
a képviselő-testületi választásokon, mert akkora feladat ez, 
amit vállaltam, hogy a figyelmet nem szabad megosztani. 
Rákóczi diákjai alapítvány kuratórium elnöki posztjáról  is 
lemondtam, de kuratóriumi tagságomat megtartottam. Ha a 
városunkban nem is leszek – nevesítetten – képviselő, azért 
a kapcsolataimat, lobbi-erőmet a település érdekében fogom 
hasznosítani a továbbiakban is, ugyanúgy ahogy eddig is 
tettem. Így volt ez a várossá nyilvánítás folyamatában is, és 
– minden ellenkező híresztelés ellenére – egyetértettem vele. 
A várossá nyilvánítás nem azért kellett, hogy elmondhassuk, 
hogy város vagyunk, sokkal inkább a város közigazgatási 
központ szerepe a fontos, ami működési biztonságot jelent. 

Bár a mi olvasóink jól ismernek, néhány szót magadról.
TI. – Csak névjegy szerűen: 50 éves vagyok, családi 

állapotom nős, két gyermekem van, tanultam, folyamatosan 
tanultam, több diplomám van, napokban vizsgázom 
államháztartási mérlegképesen, mert az még nincsen meg. 
A tanulást nem is akarom abbahagyni, még nyelvet fogok 
tanulni. A mi szakmánkhoz a folyamatos fejlődés szorosan 
hozzátartozik. 

Köszönöm a beszélgetést, és jó egészséget kívánok terveid 
megvalósításához.

pbm
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LEADER

2008. október 1-jén nyitotta meg munkaszervezeti irodáját 
a Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület az 
önkormányzattól bérelt volt fogorvosi rendelőben, vagyis 
a Szabadság tér 4. szám alatt. Az irodát a Mezőgazdasági 
és Vidékfejlesztési Hivatal Szabolcs-Szatmár-Bereg 
Megyei Regionális Illetőségű Kirendeltsége akkreditálta, 
beléptető és speciális biztonsági rendszerrel, szakirányú, 
képzett munkatársakkal. Az iroda a szolnoki kistérségben 
élő vállalkozóknak, természetes személyeknek, közszféra 
képviselőinek, valamint a társadalmi szervezeteknek kíván 
segítséget nyújtani pályázati források elérésére, pályázati 
projektek megvalósítására, elsősorban az ÚMVP III. és IV. 
tengely kapcsán.
A munkaszervezet munkatársai heti 5 napon át, naponta 8-16 
óráig, illetve csütörtökönként 8-18 óráig állnak az érdeklődők 
rendelkezésére (előzetes bejelentkezés, időpont egyeztetés az 
56/584-009-es telefonszámon).
Egyesületünk elnöke: Debreczeni László.
Munkatársaink:
- Szolovjov Rita munkaszervezet vezető
- Terenyei Magdolna ügykezelő
- Benke Zsuzsanna ügyintéző
- Tóth Patrícia ügyintéző
Elérhetőségünk: 
KTZVE LEADER Iroda: 5085 Rákóczifalva, Szabadság tér 4.
Telefon: 06-56/584-009, fax: 06-56/584-010
E-mail központi: ktzve1@gmail.com
Web: www.ktzve.hu 
Keressék irodánkat bizalommal!

Bemutatkozik a Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület munkaszervezete 

  KTZVE

A Közép-Tisza-Zagyva Vidékfejlesztési Egyesület összefogásra buzdítja a segítő szándékú embereket, szervezeteket, 
vállalkozásokat az árvízveszélyeztetett családok, személyek megsegítésére. 

Kérjük mindazokat, akik ötleteikkel, kezdeményezéseikkel, tanácsaikkal segíteni tudnak, járuljanak hozzá az árvíz 
elleni küzdelemhez! Minden apró ötlet, kezdeményezés nagy segítség lehet azoknak, akiket az árvíz fenyeget. Sajnos 
szűkebb térségünk is veszélyeztetett, gondolkodjunk és cselekedjünk együtt, irodánk minden segítő ötletet vár, és igyekszik 
koordinálni! 

Az összefogás reményében: ktzve1@gmail.com, 06/56-584-009.

Árvízkészültségben – Felhívás összefogásra!
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                                                                                                                        Események

SZOCIÁLIS SZOLGÁLTATÁS

Intézményünkből a szociális munkások, családgondozók 
egy „nem hagyományos értelemben vett kiállításon” vettek 
részt, Gödön a Piarista Gimnáziumban. – Köztes Átmenetek – 
interaktív drogprevenciós kiállítás – ahol a látogató két fiatal 
életébe nyerhetett betekintést. Az egyik a problémákra és a 
kihívásokra meneküléssel válaszol és az útja végén „eltűnik”, 
míg a másik a hasonló problémákra pozitív módon reagál. 
Szobáról szobára járhattuk végig a két életút helyszíneit, 
nyerhettünk betekintést a „szer” áldozatainak világába. Ez 
a kiállítás felhívta a figyelmet a veszélyekre, a kísértésre, 
a megértésre. Felhívta a figyelmet arra, hogy életünket 
értékekkel töltsük fel, vállaljuk a nehezebb út kihívásait, 
és ne menjünk el egymás mellett. Szakembereink újabb 
információkkal gazdagíthatták ismereteiket, ha munkájuk 
során hasonló problémákkal találkoznak. Szolgáltató 
Központunk minden szakmai egységében nagy intenzitással 
folyt a munka, rendezvények, programok segítették a 
gondozottak mindennapjait tartalmasabbá, élményekben 
gazdagabbá tenni. 

Az Idősek Otthonának lakói, dolgozói Pünkösdi 
vigasságok alkalmával bográcsoltak, marha pörköltet főztek 
Csüllög Gábor segítségével. A vidám hangulatú délelőtt után 
jó étvággyal fogyasztottuk el az ebédet. Ebben a hónapban 
két lakót is köszöntöttünk 80. születésnapján, virággal és 
jókívánságokkal kedveskedtünk az ünnepelteknek. De nem 
csak, az Otthon lakói ünnepeltek. Az Idősek Klubjában az 
Anyák napi ünnepségen a helyi iskola 2. osztályos tanulói 
műsorral kedveskedtek a „nagymamáknak”. A kihívás napján 
idősek, dolgozók egyaránt kivették részüket a különféle 
mozgásból.

 Szolgáltató Központunk a következő címmel hirdette meg 
az óvodások, általános iskolások részére a rajzpályázatot:

„ Anyák napja elérkezett, készülök, hogy köszöntselek,

Májusi események a Gyermekjóléti és Szociális Szolgáltató Központ  
szakmai egységeiben

Szép szavakkal elmondanám, milyen jó az én anyukám”
A gyerekek nagy lelkesedéssel vették ki részüket az 

„anyáról” készült képek elkészítéséből. A rajzok mellé egy-
egy szóbeli kiegészítés is került „anyáról”

- „az én anyukám a legjobb a világon, mert ha jó vagyok, 
mindent megenged”

- „azért szeretem az anyukámat, mert vicces, és sokat 
nevetünk együtt”

- „sokan vagyunk testvérek, anya mindenkit szeret, és 
szokott velünk játszani”

A beérkezett munkák közül a következő gyermekek 
alkotásait díjaztuk a Gyermeknapon.

Óvodások: Kovács Szilvia, Bermann Mirjam, Khórer 
Brigitta, Tóth Melinda, Ferenczi Petra, 

Papp Virág, Holovecz Lili, Papp Csenge, Ratkai Liza, 
Susa Vanessa, 

Iskolások:Mayer Domonkos, Bálint Bianka, Nagy Emese, 
Makula Péter, Rónai Beatrix, Kovács Áron, Takács Jázmin, 
Horváth Lili, Lehoczki Dominika, Rigó Csaba, Lipcsei 
Dániel, Farkasinszki Lehel, Makai Dóra,

Fődíjasok: Sitku Anna, Markót Milán, Baglyas Péter.
Gratulálunk a nyerteseknek, minden kisgyermeknek, aki 

rajzolt, festett. Kívánunk mindenkinek kellemes szünidőt, 
jó nyaralást, és várjuk majd következő rajzpályázatunkra is 
a sok szép munkát. Ezúton szeretnénk köszönetet mondani 
a támogatóknak: Téglás Pál nyugalmazott plébános, 
Holoveczné Sípos Erika önkormányzati képviselő, Mézes 
Emil Istvánné önkormányzati képviselő, Bíró Tiborné 
önkormányzati képviselő, Baloghné Gajdos Julianna 
önkormányzati képviselő, Czikkely Józsefné az Egészségügyi 
és Szociális Bizottság tagja, Nász Margit az Egészségügyi és 
Szociális Bizottság tagja. 

Bné
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   Vizsga

ISKOLA

A képek a 8. osztályosok vizsgáján készültek.

            I. rész
1. Vas Béla: „Gyere Kata táncba!”
Előadja:az óvoda 1. csoportja
2. Vas Béla: „Még a kácsát elhajtottam” 
Előadja: az 1.b osztály
3. Vas Béla: Dunántúli páros ugrós 
Előadja: a 2.b osztály
4. Vas Béla: „Kőketánc”
Előadja: az óvoda 2. csoportja
5. Vas Béla: „Mért küldött az úrasszony?” 
Előadja: az 1.a osztály
6. Vas Béla: Dunántúli dudálás és ugrós 
Előadja: a 2.a osztály
7. Vas Béla: Táncok Dél-Alföldről 
Előadja: a 3.a osztály
8.Györe Ágnes: Táncházban 
Előadja: az ifjúsági csoport

           II. rész
1. Kovács József-Györe Ágnes: Ébredj fel! 
Előadja: a 3.b osztály
2. Györe Áges: Táncházban (kalotaszegi táncok) 
Előadja: az ifjúsági csoport
3. Györe Ágnes: Pssszt!! (eszközös táncok) 
Előadja: a 4. osztályos csoport
4. Györe Ágnes: Pünkösdölő Drágszélen (kalocsai   táncok) 
Előadja: az 5. osztályos csoport
5. Györe Ágnes: Mi csak mulatni szerettünk volna! (somogyi táncok) 
 Előadja: az ifjúsági csoport
6. Györe Ágnes: Kraszna-menti mulatság (szilágysági táncok) 
Előadja: a 6-7-8. osztályos csoport
7. Györe Ágnes: A csávási nagy hegy alatt…  (Küküllő-menti táncok) 
 Előadja: az ifjúsági  csoport

   Néptánc gála 2010 június 5.

Fenti műsort láthatta elmúlt szombaton az a 350 fős közön-
ség, aki eljött a sportcsarnokba és megtisztelte figyelmével a 
II. Rákóczi Ferenc Általános Iskola és Alapfokú Művészet-
oktatási Intézmény évzáró rendezvényét.

A gála két előadásán 12 évfolyam 230 néptáncosa mutatta be az 
év során elsajátított tudását óvodától az ifjúsági csoportig. 
Ezen a rendezvényen búcsúzattuk Kovács József néptánc-pe-
dagógus kollégánkat nyugállományba vonulása alkalmából. 
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                                                                                                   Néptánc gála 2010 június 5.

ISKOLA

A „Rákóczi Diákjai” Alapítvány Kuratóriuma a hagyományoktól eltérően tavasszal rendezte meg évi szokásos bálját.
A rendezvényen bemutattuk iskolánk sokszínűségét vendégeinknek. A műsor után a Mirodam együttes és a Tonic zenekar 
gondoskodott a jó hangulatról.
Köszönjük a szülőknek, támogatóknak az anyagi és természetbeni felajánlást, mellyel az alapítványt hozzásegítik céljai 
eléréséhez.

                                                                                                                                                      Hőnyiné Nagy Erzsébet

Köszönjük munkáját, és jó egészséget kívánunk neki!
Egy hét múlva elkezdődik a nyári szünet. Néptáncosaink 
azonban nem pihennek, számos rendezvényen mutatják be új 
koreográfiáikat. Táborokat is szerveztünk részükre: a kicsik 
Zánkán, a nagyobbak Erdélyben fognak táborozni.
Köszönöm minden kedves kollégámnak, néptáncosnak az 
egész éves munkát, kitartást. A szülőknek a segítő támoga-
tást, a ruhák mosását, vasalását, a gyerekek szállítását a fel-
lépésekre.

Szponzorainknak az anyagi és „természetbeni” támogatást:
ÁMK. Rákóczifalva
Rákóczifalva Város Önkormányzata
COOP 401. ABC
Csüllög Gábor ,     Jámbor Sándor 
Nagy Tímea (Kuruc pékség),   NCA
Novák Gyula,      Szabados-Hús Kft.
Szöllősi Zsuzsanna

                    Hőnyiné Nagy Erzsébet

                                                                                             Alapítványi bál 2010 május 15.
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ISKOLA

Jöjjön és keresse újdonságainkat!
A közel 22 ezer kötetes állomány között kedvére és ízlésének megfelelően talál szépirodalmi művet. Legyen az krimi, 
romantikus, fantasztikus regény vagy vers, novella. A kikapcsolódást nyújtó kötetek mellett válogathat az Önt érdeklődő 
témájú szakkönyvek között. Az olvasóteremben levő kézikönyvek biztosítják a kutatómunkához nélkülözhetetlen forrás-
anyagot. Ha könyvtárunkban nem találja meg a dokumentumot, kérésére más könyvtárból beszerezzük.
Lehetőség van még a folyóiratok hétvégi kölcsönzésére is.
Könyv – és folyóirat kölcsönzés mellett fax, internet, fénymásolás, színes fénymásolás, laminálás, spirálozás szolgáltatásokkal várjuk.
Hozzánk akkor is jöhet:
• ha szeretne kikapcsolódni
• ha csendre vágyik
• ha olvasgatni szeretne
• ha megnézni, felidézni szeretné videokazettán a település régmúlt eseményeit.
Kölcsönzési idő: hétfő: 14-18, kedd, szerda, csütörtök és péntek 10-12 és 13-18.
Elérhetőség: 56/441-025, e-mail: K7609@koznet.hu                                      Mindenre talál megoldást a könyvtárban!

   Ismét új könyvekkel gyarapodott a könyvtári állomány!

Gárdonyi Géza: 
Kezdő tanítónak
(részlet) 

Mikor először lépsz az iskolába,
legyen arcodon Jézus nyájassága:
szólítsd köréd a kisgyermekeket,
és simogasd meg kezecskéjüket.
S ha látsz közöttük rútat, rongyosat,
gyermeki arccal búbánatosat,
ismerd meg benn a korán-szenvedőt, -
s öleld magadhoz, és csókold meg őt.

Utólag is kívánok városunk minden pedagógusának 
pályájukon sok örömet és jó egészséget pedagógusnap 
alkalmából!

Pappné Benson Mária

Ki gondolta volna, hogy a pedagógusnap velem egyidős! Egy 1951-
es minisztertanácsi határozat a pedagógusok munkájának társadalmi 
elismeréseként június első vasárnapját PEDAGÓGUSNAPnak nyilvánította. 
Megünneplésére először 1952-ben került sor: ekkor átadták a kiváló tanítói és 
tanári okleveleket az ország legjobb oktatóinak. Jelenleg a kimagasló oktató-
nevelő tevékenység elismerésére adományozhatóak szakmai díjak, bár úgy 
érzem társadalmilag is egyre kevesebb figyelem jut rájuk.

De sokszor emlegetjük azt az időt – talán még a mi gyermekkorunkat is – 
amikor még rang volt tanítónak lenni, szülő, gyermek és környezet megbecsülte 
őket. Valahogy feje tetejére állt a világ: diák veri a tanárt, vajon ki tehet róla?

Hosszas keresgetés után úgy érzem, hogy sajnos az alábbi Gárdonyi-vers 
egyre aktuálisabbá válik és ezzel is meg kell küzdeniük a mai tanároknak is:

   Pedagógusnap

- Bartos Erika: Anna, Peti és Gergő : Családi fészek - mesekönyv
- Telegdi Ágnes: Ó, azok a csodálatos állatok! - állattörténetek
- Stéphanie: Savanyú uborka csokoládéval – ifjúsági regény
- O’Ryan: Volt egyszer egy vámpír…- ifjúsági regény
- Marék Veronika: Boribon focizik – képeskönyv
- Bartos Erika: Bárányfelhők –gyermekversek

- Sabine Kalwitzki: Rejtélyes történetek – képeskönyv
- Julia Barrett: A harmadik nővér – regény
- Victoria Holt: Szenvedélyes ellenségek – regény
- Lőrincz L. László: Hannahanna méhei – bűnügyi regény
- Evelyn Marsh: Miért? – bűnügyi regény
- Tess Gerritsen: A tanítvány – bűnügyi regény
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ÓVODA
                                                                                                                  Búcsú az óvodától

Kedves Búcsúzó Gyerekek!
Vigyétek magatokkal az óvodából a szeretetünket, 
a vidámságot, játékosságot, a felnőttek mosolyát, 
gondoskodását!
Kívánjuk, hogy a nyáron pihenjetek sokat és újult erővel 
kezdjetek új életet az iskolában.

Az óvoda dolgozói

A búcsúzkodás, iskolába készülődés hosszú folyamat az 
óvoda életében.

A hagyományos Gergely járással kezdődött, az iskolában 
szervezett iskola-kóstolgatóval folytatódott. Vendégeink 
voltak az óvodában a tanítónők, a tanító úr.

Érdeklődve lapozgattuk anya, apa régi olvasókönyvét, kerestük 
meg az osztály-fényképen.

Átitatta a mindennapok hangulatát az iskolába 
készülődő gyermekeknél a várakozás, az itt maradóknál a 
búcsúzkodás.

A folyamat zárásaként ünnepélyes keretek között 2010. 
május 28-án búcsúztattuk a Varsány Közösségi Házban, az 
iskolába induló gyermekeinket. Már hetekkel az ünnepély 
előtt lázas készülődésben volt az óvoda apraja-nagyja, az öt 
csoport közös műsorral készült. 

A szülők munkáját egy szál virággal és emléklappal 
köszönte meg az óvoda.

A gyermekek nevében az Ibolya csoport köszönt el, 
színvonalas műsorral.

Az ünnepély után a gyermekek együtt visszasétáltak az 
óvodába, ahol terített asztal várta őket.

Köszönetet mondunk:
- A Létminimum Alatt Élők Társaságának és vezetőjének Páldi Ernőnének, hogy az intézményünk játékkészletét bőví-
tették adományukkal, örömet szerezve ezzel a bölcsődéseknek és az óvodásoknak.
- Idősek Bentlakásos Otthonának, akik labdával köszönték meg óvodásainknak az együtt töltött perceket. 
- Az óvodások ballagása alkalmából Feketéné Molnár Zsuzsa néni kifestőkkel kedveskedett a gyermekeknek.
Segítő együttműködésüket köszönjük!                                                                                                   Az óvoda dolgozói

Többször láttam, hogy vidám gyerekcsoport érkezik, majd 
távozik tőlünk.

Szerencsés helyzetben voltam, mert szinte követni tudtam 
őket gondolatban és kicsit beszélgetni is sikerült velük. Akkor 
tudtam meg, hogy Némethné Földes Katalin szervezésében 
jöttek hozzánk. 

Katikát kértem, hogy vázolja fel kicsit ezt a napot, mert az 
óvónők azt mondták, hogy ajánlják más óvodáknak is, mert 
igen kellemes napot töltöttek nálunk. 

Lovasudvarunkba a szolnoki Szivárvány Óvodából 
érkezett 20 nagycsoportos gyermek 3 óvónővel. Látogatásuk 
a Macimúzeumban kezdődött, majd lovaskocsival vittük őket 
a lovasudvarba. Az úton mindenki hallotta, hogy gyerekek 
vannak velünk, hiszen boldogan énekelték kedvenc dalaikat, 
köztük Halász Judit: Boldog születésnapot című dalát, 
hiszen két szülinaposunk is volt aznap. Egyikőjük Viki volt 
a csoportból, másikójuk pedig kislányom, Kata, aki aznap 
töltötte be 2. életévét. Megérkezésünk után gyors tízórai 
következett. Ezután a gyerekek megetették a galambokat, 
csirkéket… szorgalmasan morzsolták a kukoricát! A 
törpenyusziknak serényen szedték a füvet, igazi élmény 
volt számukra, hogy szelíd állataink a tenyerükből ettek. A 
kisebb állatokkal való ismerkedést a lovaglás követte, hiszen 
mindenki ezt várta! Először Mukival, az indián tarka pónival 

lovagolt mindenki, majd egy kicsit nagyobb lovat, Acélt 
nyergeltük fel, hogy mindenki megtapasztalja a magasabb 
lovon való ülést is. Természetesen az összes gyerek repetázott 
ebből a programból. Miközben folyt a lovagoltatás, Jenő 
bácsi íjat ragadott és megmutatta, hogy honfoglaló őseink 
hogy harcoltak! Természetesen a gyerekek is célba találtak 
Árpád apánk nyilával. A nagy harcban mindenki megéhezett, 
következett az ebéd. Ezután pedig a gyerekek nagy bánatára 
indultunk a buszmegállóba, hiszen mindenkit vártak haza. 
De azért egy kis kitérőt tettünk itt is, meglátogattuk a parti 
fecskéket és a gyurgyalagokat, illetve a gólyákat, akik éppen 
etették a kicsiket. Szerencsére fantasztikus időjárásban volt 
részünk, a gyerekek egészségesen elfáradtak… de mindenki 
úgy távozott: VISSZAJÖVÜNK!

Köszönöm Katikának, hogy megírta ezt a napot röviden.
Jobbágyné

                                                                                                                        2010 május 26.
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  Alföldünk egy csodálatos természeti kincs

jelentkezett, a zsűrit pedig Papp István vadász, 
Hőnyi László tanár úr és Bodács István 

alkották.  
A kicsik és a nagyobbak természetesen 

külön feladatokat kaptak, de igyekeztünk 
a vetélkedő feladatait úgy összeállítani, 
hogy abban legyenek játékos feladatok, 
totó, állatszínezés-felismerés, és olyan is, 

amelyben a gyerekek természetvédelemmel 
kapcsolatos egyéni gondolataira voltunk 

kíváncsiak. A zsűri véleménye szerint a 
gyerekek nagyon felkészültek voltak, és olyan 

tudásról és hozzáállásról adtak számot, amely egy felnőttnek 
is becsületére vált volna. 

Így utólag is gratulálunk minden résztvevőnek, és jövőre 
is várjuk benneteket szeretettel! 

Itt szeretnénk megköszönni a tanároknak és az óvó néninek 
a munkát, amivel a gyerekeket felkészítették a vetélkedőre. 

A vetélkedő az előző napos áramszünet és a szervezők 
gyakorlatlansága miatt sajnos később kezdődött, de a 
gyerekek nagyon türelmesen megvárták, mire rendeztük kissé 
szétzilálódott sorainkat, amiért külön szeretnénk köszönetet 
mondani. 

Az egyesület úgy tapasztalta, hogy városunkban sok 
természetszerető és az egyesület munkája iránt érdeklődő 
gyermek lakik, így számukra örömmel adjuk meg a 
lehetőséget, hogy csatlakozzanak hozzánk. Kérjük tehát, 
hogy aki szeretne az egyesület tagja lenni, (természetesen 
felnőtteket is várunk!) írjon egy e-mailt a madarbarat2010@
hotmail.com címre vagy keresse az alábbi telefonon az 
egyesület vezetőjét: 20/393-4656. 

A vetélkedő után kezdődött a nap felnőtteknek szóló része, 
és örömmel láttuk, hogy egy páran a nagyobb gyerekek közül 
is velünk maradtak. 

Ulviczki György köszöntője után Szabó Istvánné mondta 
el a fecskékről saját költeményét, majd a Búzakalász 
citerazenekar játszott.  

A vonuló madarak között kiemelkedően 
sok veszélyeztetett faj van, ezek európai 
állományai az elmúlt 15-20 évben 
folyamatosan csökkennek. Ennek 
hátterében több kiváltó ok szerepel: az 
élőhelyek átalakítása miatt bekövetkező 
élőhelyvesztés, a mezőgazdasági termelés 
intenzívebbé válása, a klímaváltozás és a 
közvetlen emberi zavarás. 

Ezeknek a hatásoknak a kiküszöböléséhez 
összehangolt környezet- és természetvédelmi 
akciókra, a gazdálkodási struktúra átalakítására, 
majd a környezeti rendszerek több évtizedes regenerálódására 
van szükség. Annak érdekében, hogy a nemzetközi 
biodiverzitás-védelmi évben felhívják a figyelmet a 
madárfajok fogyatkozásának veszélyére, a Magyar Madártani 
és Természetvédelmi Egyesület (MME) az eltűnő madarak 
nagyköveteiként 2010-ben a fecskéket választotta.

A Magyarországon fészkelő három valódi fecskefaj, 
a füstifecske, a molnárfecske és a partifecske vándorlási 
útvonalai átszelik a Szaharát, ismert telelő területeik Közép- 
és Dél-Afrikában vannak. Hazánkban a legveszélyeztetettebb 
partifecske állománycsökkenése éves viszonylatban akár 20 
százalék is lehet. A füsti- és a molnárfecskéé 5-7 százalék 
között mozog. 

Mivel Rákóczifalva abban a szerencsés helyzetben van, 
hogy a városba minden évben visszatérnek a - leginkább 
veszélyeztetett – partifecskék, a helyi Madárbarát és 
Természetvédő Kör úgy döntött, hogy csatlakozva az MME 
országos programjához, a helyiek figyelmét is megpróbálja 
felhívni ezekre a csodálatos kis madarakra.   

Ennek szellemében 2010. május 21-én délután egy 
természetismereti vetélkedőt szervezett a gyerekeknek, és két 
előadást a felnőtteknek. 

A vetélkedőre három óvodáscsoport: Sas, Sárgarigó, 
Vörösbegy, és öt iskolás csapat: Farkasok és kutyák, 
Állatszeretők, Állatvédők, Partifecskék és Vadmacskák 
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A kulturális blokk után elsőként Dr. Tallósy Béla, a 

Hortobágyi Nemzeti Park területfelügyelője tartott egy 
előadást, amelyből rádöbbenhettünk, hogy a mi unalmasnak 
talált és titulált Alföldünk micsoda természeti kincseket 
rejteget. Sajnos arról is beszélt, hogy nagyon erős törvényeink 
vannak, ami jó dolog, csak az a baj, hogy ezeket a törvényeket 
nem tudjuk betartatni. Itt egy kis pénz, ott egy jogi kiskapu, 
és valahogy mindig egy vállalkozó vagy multicég jön 
ki sikeresebben egy olyan ügyből, ahol egy ilyen terület 
megmentése a tét. Azért szerencsére Brüsszel nincs annyira 
messze, mint ahogy azt sokan gondolják. A technika ördöge 
miatt sajnos az előadás egy másik része nem hangozhatott el, 
de ígéretet kaptunk arra, hogy egy másik alkalommal ismét 
ellátogat hozzánk Dr. Tallósy Béla, és ezt bepótoljuk. 

A program utolsó pontjaként a békéscsabai illetőségű 
Szelekovszky László kunhalom-kutató tartott egy vetítéssel 
egybekötött nagyon érdekes és gondolatébresztő előadást a 
kunhalmokról. (Többször járt már egyébként Rákóczifalván, 
de aznap reggel különösen „úri” dolga volt, ugyanis ifj. 
Simon Györggyel kikocsizhatott a partifecsketelephez és 
a tanösvényhez.) Megerősítette, hogy a temetődomb és a 
partifecsketelepnek ismert domb véleménye szerint kunhalom, 
amely egykor hármas halom volt, és nagyon sajnálná, ha ezt 
a különleges területet nem sikerülne ebben az állapotában 
megtartani. Szelekovszky László több Békés megyei 
kunhalmot mentett meg, és részt vett abban a munkában is, 

aminek következtében a kunhalmok Magyarországon 1994 
óta országos védelem alatt állnak. (A kunoknak vajmi kevés 
közük van a halmokhoz, - annál inkább a népvándorlás kori 
embereknek, - ez Győrffy István elnevezése, amelyet később 
a kutatók tiszteletből meghagytak.) Beszélt arról is, hogy a 
kunhalmokat a magyarság mindig is fontos jelképnek és 
területnek tekintette, hiszen rengeteg kastély és kúria épült 
rájuk, vagy tekintették kultikus helynek. Ma is láthatunk sok-
sok kálváriadombot vagy hallunk gyógyító halmokról, ezek 
valójában kunhalmok, és ha megnézzük a régi magyar címert, 
abban is ott láthatjuk a hármas halmot. 

Az egyesület nevében szeretném megköszönni a 
gyerekeknek, az óvónőnek és tanároknak, a zsűrinek, 
és a két előadónak, hogy megtisztelték jelenlétükkel a 
rendezvényünket. Fejér Andor úrnak köszönjük az anyagi 
támogatást, Tóth Lajos polgármester úrnak a szép emléklapot 
és az értékes könyveket. Szintén köszönetet mondanék 
a felajánlott ajándékokért, és természetesen az egyesület 
azon tagjainak, akik részt vettek az előkészítésben és a 
lebonyolításban. 

Bízom benne, hogy jövőre egy hasonló vetélkedővel és 
előadás-sorozattal egy másik kipusztulófélben levő fajra 
hívhatjuk majd fel a figyelmet. 

Addig is figyeljék a programjainkat! 
Tiszta erdőt, szép mezőt!
Madárbaráti üdvözlettel:                       Katona Mihály      

Jelentkezési határidő: 2010. augusztus 15. 
Jelentkezési lapok átvehetők a Polgármesteri Hivatal szociális ügyintézőitől, a Varsány Közösségi Házban. 

A képzőművészeti és tárgyi alkotások leadási határideje: 2010. október 1. Varsány Közösségi Ház
A jelentkezési lapok leadhatók a VARSÁNY Közösségi házban, a Civil szervezetek és az Intézményeken keresztül.

A képzőművészeti és tárgyi alkotásokból a kiállítást és a KI MIT TUD-ot 
a „Szegénységellenes Világnapon” 2010. október 17. napjára szervezzük, és ekkor kerül sor a díjak átadására is. 

Kategóriánként 100.000 forint (I. díj 50.000 forint, II. díj. 30.000 forint, III. díj 20.000 forint), 
közönségdíjként 50.000 forint kerül kiosztásra.

                                                                                                         Várjuk a Jelentkezésüket!

                                                                                           Felhívás
A szegénység és társadalmi kirekesztés elleni küzdelem Európai Éve alkalmából megalakult Konstruktív Munkacsoport 
és a Rákóczifalváért Közalapítvány előadó- képzőművészeti és tárgyi alkotók bemutatkozására, a Rákóczifalva városában 
élő amatőr előadó-művészeti csoportok, egyének, szólisták, képzőművészettel, makett építéssel valamint tárgyi alkotómű-
vészettel foglalkozók részére felhívással fordul az alábbi kategóriákban:

1. Képzőművészeti kategóriák (“Világ van a szegény ember vállán”c.)
   festészet,  grafika,  szobrászat,  fafaragás,  népi iparművészet,  egyéb (pl. makett készítés)

2. Tárgyi alkotóművészet (Amivel megkeresném a kenyerem c.)
     fazekas,  fafaragó,  gyermekjáték – készítő,  kovács,  ékszer (fém, gyöngy, lószőr),  szűcs, bőrműves,  szalma, gyé-

kény,   csuhé- és vesszőfonó,  mézeskalács készítő,  csipkekészítő,  textil viseletkészítő 

3. Előadó- művészeti kategóriák 
(... Bárcsak megválthatnám, a világot, vagy legalább megváltozhatnék...1 icipicikét...” c. KI MIT TUD )

   vers,  próza,  mesemondás,  ének,  klasszikus zene és ének,  könnyűzene,  néptánc,  modern tánc,  hangszeres népzene,   
egyéb

Tóth Lajos  alapítvány elnöke
Adományokat a Közalapítvány OTP Bank 11745004 – 20115429 elkülönített számla számára várjuk
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Bizonyára kevesen tudják, hogy megyénkben minden 
településen működik polgárőrség. Rákóczifalván 1995-ben 
kezdte el szervezni Nagy Vilmos a helyi csoportot. A jelenlegi 
vezető ifj. Jámbor Sándor, akivel az indulásról, a jelenlegi 
helyzetről, a polgárőrség Rákóczifalván betöltött szerepéről 
beszélgettünk. 

- Hogyan lettél polgárőr és később az egyesület vezetője? 
- A helyi polgárőrséget Nagy Vili bácsi kezdte el szervezni, és 

a kezdetekben 16-18 taggal rendelkeztünk. Én is tagja voltam a 
csapatnak, - a szomszédom, Sebestyén Béla nyomán léptem be 
az egyesületbe – majd Vili bácsi kora és betegsége miatt 2006-
ban vettem át az elnöki feladatokat. 

- Hogyan működött akkoriban a szolgálat?
- Eleinte gyalog és biciklivel járőröztünk, minden pénteken 

és szombaton este, illetve hétközben alkalomszerűen. 2007-
2008-ban kezdtük el komolyabban szervezni az egyesületet és 
a tevékenységünket, ebben természetesen a tagok, az országos 
szervezet (Országos Polgárőr Szövetség, www.opsz.hu) és a 
város vezetősége is segítségünkre volt. 

2009-ben a csoportunk jó működésének jutalmaként az akkori 
jegyző, Varga János segítségével kaptunk egy autót az OPSZ-től, 
amellyel azt hiszem, már minden rákóczifalvi lakos találkozhatott, 
hiszen minden nagyobb rendezvényen ott vagyunk. A polgárőr 
felirattal megkülönböztetett autó mellett ugyanilyen ruházattal is 
rendelkezünk, így jól felismerhetőek vagyunk.  

- Most hány tagja van az egyesületnek, és mikor vagytok 
szolgálatban?  

- Jelenleg 32 a tagok száma. A legfiatalabb tagunk 20, a 
legidősebb 64 éves, és nők-férfiak vegyesen megtalálhatóak 
az egyesületben. Minden nap teljesítünk szolgálatot, amely 
este 9-től hajnali 2 óráig tart, hétvégén  4 óráig is kitolódik a 
járőrözés. A város közbiztonsága érdekében szükség lenne több 
rátermett önkéntesre.

- Tulajdonképpen mit jelent polgárőrnek lenni, milyen 
jogosultságaitok vannak? 

-  Örülök a kérdésnek, mert mostanában többször elhangzott 
a „hol vannak olyankor a polgárőrök, amikor….” kezdetű 
kérdés. A szolgálatunk alatt igyekszünk a város minden utcáját 
bejárni, a gyanús eseteket a rendőrnek jelenteni. Azonban 
egyszerre mindenütt nem tudunk jelen lenni, így előfordul, hogy 
történik bűneset, pl.: rongálás. Szeretném elmondani, hogy a 
polgárőr tevékenység egy önkéntes feladat, amelyért semmilyen 

ellenszolgáltatásban nem részesülnek a tagok, és a legtöbbünk 
a napi munkája után rója a köröket hajnalig a városban. Mi 
nem a rendőrség vagyunk, csupán segítjük az ő munkájukat! A 
rendőrség bűnüldöző szervezet, a polgárőrség feladata viszont 
a bűnmegelőzés. Egyébként nagyon jó a kapcsolatunk a két 
körzeti megbízottal, Mézes Emillel és Szőke Bélával. A hozzánk 
jelentkezőknek egyébként féléves „próbaidőn” kell túlesni, mert 
senki nem használhatja fel személyes céljaira az egyesületi 
tagságot. (A polgárőrség jogi kereteiről a 2006. évi LII. törvény 
rendelkezik.)

- Hogyan biztosítjátok a benzint, a ruhákat, egyéb technikai 
eszközöket a tevékenységhez? 

- Elsősorban a szövetség, pályázatok és helyi vállalkozók 
segítségével. Ha még több támogatást kapnánk üzemanyagra, 
akár reggelig is ki lehetne tolni a szolgálati időt, mivel sokszor 
tapasztaljuk, hogy az ittas garázdaságok ekkor történnek. Nemrég 
új irodát adott számunkra az önkormányzat, de a szolgálat 
szervezése - mivel nincs telefonunk - még a régi irodából 
történik. A szolgálatvezetőnk Zsíros Tibor, feladatát több éve 
nagy rutinnal látja el. 

- Rákóczifalván milyennek találod a közbiztonságot a többi 
településhez képest? 

- Jónak találom. Azt szoktuk mondani, más település örülne, 
ha náluk csak ennyi bűneset történne! Általában a biciklilopás és 
az ittas garázdaság a leggyakoribb probléma, ezekre fokozottan 
igyekszünk odafigyelni, de Rejtő Jenő után kissé szabadon: 
nem állíthatunk minden bicikli vagy fa mellé egy polgárőrt. A 
lakosság védelmének leghatékonyabb módja a megelőzés, és 
ebben az embereknek is nagyon fontos feladatuk van. Sajnos 
olyan világban élünk, amikor nem lehet már nyitott kapukkal, 
ajtókkal élni, a kerékpárokat le kell zárni, az udvarokat zárva kell 
tartani, fontos, hogy ne hagyjunk elöl, jól látható helyen értékes 
vagyontárgyakat. Az idősebbek fokozottan ki vannak téve a 
veszélynek, hiszen őket a legkönnyebb becsapni. Figyeljünk 
egymásra!!! Ha például idegen, gyanús autót látnak a szomszéd 
előtt vagy az utcában, írják fel a rendszámot, vagy értesítsék a 
rendőrséget (112, 107), éjszaka (21 és hajnali 3 óra között) ha 
valami gyanúsat észlelnek, bátran hívják a polgárőrséget az alábbi 
számon: 30/571-4745. Jobb félni, mint megijedni, a polgárőrök 
szívesen utánajárnak a bejelentéseiknek. Már Magyarországon 
is működik a SZEM (Szomszédok Egymásért Mozgalom: http://
szem.freeweb.hu) amellyel kapcsolatban szeretnénk a jövőben a 
lakosságot tájékoztatni és felhívni a figyelmet annak fontosságára, 
amit a bűntettek megelőzésében a lakosok tehetnek

- Mi volt a legnehezebb esetetek, mióta polgárőr vagy?
- Pár éve történt, hogy egy idős bácsi elindult a Kinizsi út végén 

levő hobbikertjéhez, és nyom nélkül eltűnt. A rendőrséggel együtt 
nagy erőkkel, két nap-két éjszaka reflektorokkal, csatárláncban 
átfésülve egy hatalmas területet (egészen a Tószegi útig) kerestük 
a bácsit, de sajnos nem jártunk sikerrel. Szerencsére elég ritkák a 
komolyabb bűnesetek Rákóczifalván.

Az utóbbi években azonban megszaporodtak az átutazó 
bűnözők, akik becsapják az embereket, ezek ellen próbálunk 
intézkedni, próbáljunk együtt védekezni!

Hegedűs Linda 

  „Még több rátermett önkéntesre lenne szükségünk”
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                                                                                                Lovas maraton májusban

CIVILEK

2010. május 8- án ismét benépesült a lovas pálya és 
környéke, a Rákóczifalva SE. Lovas Szakosztálya ismét 
megrendezte az immár szokásosnak nevezhető maraton 
versenyét. Ebben az évben Méhesi Antal, Terenyei 
Béla és Balázs Pál korán eltávozott lovas barátaink 
emléke előtt szerettünk volna tisztelegni egy szépen 
megrendezett versennyel. A maratonhajtás a lovak és hajtóik 
képzettségének, erőnlétének, edzettségének a próbája, hiszen 
a ló természetes környezetben volt mindig is társa segítője 
az embernek, ebben a környezetben érzi legjobban magát 
ma is. A szép időnek köszönhetően a fogathajtók nagyszámú 
közönség előtt mutathatták meg ügyességüket, és jó kiállítású 
fogataikat. A 18 induló között a hazai színeket Balogh Lajos, 
Dengi Zoltán, Dobák József, Mészáros Zoltán, Nagy László, 
és Simon György képviselte.

A verseny levezető bírói tisztségét ismét Fehér Tibor látta 
el, míg Tóth Ferenc és családja az akadályokban végezte el 
a bírói feladatokat. Tóth Lajos polgármester úr köszöntő 
szavai után, Jánosiné Dr. Bene Ildikó országgyűlési 
képviselő asszony mondta el megnyitó beszédét. A 
képviselő asszony mandátuma átvétele után első hivatalos 
látogatását Rákóczifalvára tette, és elmondása szerint 
nagyon jól érezte magát nálunk.

A versenypályát ebben az évben Katona Béla 
irányításával Kiss Balázs építette. Méltán lehetünk büszkék 
a fiatalemberre, aki egész nap lelkiismeretesen látta el 

feladatait, mint pályaépítő és 
akadálybíró. Négy akadályból álló 
rendkívül színvonalas, áttekinthető 
pályát épített, amelyben látványos 
programokat hajthattak végre a 
fogatok. 

A maraton versenyen három 
versenyszámban lehetett indulni 
az eredmények a következőképpen 
alakultak: Póni kettes: I. Emődi 
Imre, II. Tóvizi Mihály. Félvér 
Egyes: I. Szűcs Gábor, II. Ifj. 
Szilágyi Lukács, Félvér kettes: I. 
Matuz Sándor, II. Klein József, 
III. Révész Attila, IV. Deli László, 
V. Nagy László, VI. Dengi 
Zoltán, VII. Mészáros Zoltán. Az 

önkormányzat által Méhesi Antal emlékére adományozott 
vándor kupa most Tószegre, Matuz Sándorhoz került. 

A szakosztály vezetősége itt is szeretné megköszönni 
a verseny megrendezéséhez nyújtott erkölcsi és anyagi 
támogatást mindenkinek, azt a sok segítséget, amellyel 
a lovas szakosztály tagjai kivették a részüket a verseny 
előkészületeiből, a támogatóknak az önzetlen segítséget, 

és a nézőknek azt, 
hogy érdeklődésükkel 
bizonyítják, hogy van 
értelme Rákóczifalván 
fogathajtó versenyt 
rendezni. A lovas sportok 
szerelmeseinek már nem 
kell sokáig várni, hiszen 
július 3-án ismét felbolydul 
a lovas pálya környéke, 
és kivonulnak a fogatok, 
hogy egy szép versennyel 
emlékezzenek, ezúttal 
Mészáros Ernőre.  
 Nagy Tímea



RÁKÓCZI RÁKÓCZI

18

RÁKÓCZI RÁKÓCZI

CIVILEK, AJÁNLÓ

  RÁTE – Szegénységellenes Év júniusi hírei
2010. május 31-én tartotta összejövetelét a szegénység 

és társadalmi kirekesztés elleni küzdelem Európai Éve 
alkalmából megalakult konstruktív munkacsoport. A 
munkacsoport meghallgatta a pénzbeni és természetbeni 
ellátásokról szóló beszámolót, melyet Mézes Emilné, Dérné 
Elekes Mónika és Páldi Ernőné tartott. A segélyezettek 
száma jelentősen nőtt az elmúlt évekhez képest. Sajnos a 
segélyezésre fordítható keret viszont nem emelkedett. A 
szociális kiadásokról szóló beszámolót az önkormányzati 
hírekben olvashatják. 

A konstruktív munkacsoporton belül a RÁTE 
(Rászorultakat Támogatók Egyesülete), négy alkalommal 
információs, tudatformáló előadást szervez. A következő 
előadás 2010. június 30-án lesz a Varsány Közösségi 
Házban, délután 17 órakor. Téma: Hogyan gazdálkodjunk?, 
gazdálkodási ismeretek, melynek előadója Dr. Túróczi Imre.

A konstruktív munkacsoport feladatának tekinti a 
rászorult emberek információval történő ellátását. A szociális 
ellátásokról továbbra is az Önkormányzat munkatársai adnak 
tájékoztatást, egyéb kérhető és igényelhető támogatásokról 

Elgondolkodtató az a szituáció, hogy június elsején a 
fürdőszobában még bepárásodik a tükör, az ablak, ha nem 
fürdünk meg elég gyorsan. Ez azt jelenti, hogy bizony még 
érdemes a fűtést bekapcsolni. És hogy miért innen indultam 
el? Mert ekkor akaratlanul is arra gondolhatunk: mit fogunk 
csinálni, ha az egész nyár ilyen lesz? Sajnos nem tudjuk 
előre kiszámolni, hogy mikor milyen időjárás lesz, így azt 
sem, hogy a családi, baráti nyaralást vagy éppen egy előre 
szervezett programot verőfényes napsütésben vagy tomboló 
viharban kell eltöltenünk. Az utóbbi esetre ajánlanék azonban 
egy nagyon jó és kellemes időtöltést.

Szeptembertől májusig akármikor bekapcsoljuk a 
televíziót, bármelyik este találhatunk a szívünkhöz közelálló 
sorozatot napi vagy heti rendszerességgel. Érthető, hogy a 
sorozatok szezonja nem januártól januárig tart, hiszen a nyári 
hónapokban a csatornák nem tudnának elérni megfelelő 
nézettséget egy-egy sorozatnál, ami nem csak a sorozat, de a 
tévétársaság „életébe” is kerülhet. A mozi sikere és kisebb-
nagyobb válsága mellett az elmúlt években beindult a harc az 
otthonülők szórakoztatására. Az Internet globalizálódásával 
pedig ma már az ország legkisebb településén is elérhető egy 

a RÁTE által szervezett osztáskor (faház) Nász Margit 
ad információt 15 órától. A további információs napok 
időpontjai és helyszínei a Varsány Közösségi Házban és 
a faházon kifüggesztésre kerülnek. A Szegénységellenes 
év zárásaként, a szegénység világnapjára október 17.-re 
nagyszabású rendezvényt szervez a munkacsoport, ehhez 
kapcsolódóan felhívással fordul a Rákóczifalván élőkhöz, 
előadó- képzőművészeti és tárgyi alkotók bemutatkozására, 
kortól függetlenül. A felhívások és a jelentkezési lapok az 
intézményeken és a civil szervezeteken keresztül kerülnek 
meghirdetésre.

Katona Mihály felajánlotta 6 havi tiszteletdíját, melyhez 
Nász Margit is csatlakozott, aki a szociális bizottsági 
munkáért kapott tiszteletdíját ajánlotta fel 2010. június 1-től. 
Kérjük, hogy akinek módjában áll és megteheti, csatlakozzon 
hozzájuk. A felajánlásokat az elszámolhatóság érdekében 
a Rákóczifalváért Közalapítvány OTP Bank 11745004 – 
20115429 elkülönített számla számra várjuk.

N. M. 

  TV mustra

előző nap levetített japán sorozat legújabb része. Az effajta 
letöltések egy teljesen új dimenziót nyitottak meg emberek 
milliói számára világszerte, egy új kultúrát hozva létre, és 
mely törvényileg hazánkban ráadásul teljesen legális. 

Miről is beszélek? Arról, hogy sajnos még mindig 
nagyon kevesen használják ki teljes mértékben az Internet 
adta lehetőségeket, és miközben már több ezer ember napi 
szinten, az életük részeként kezelnek dolgokat, addig mások 
még a lehetőségről sem tudnak.

A hazánkban levetített sorozatok az eredeti vetítéshez 
képest nem ritkán egy éves vagy szezonos késéssel kerülnek 
adásba, de a fél év csúszás teljesen átlagosnak mondható. 

Az előző számban mikor a versmondó versenyről írtam beszámolót hibát követtem el. A vendégeket nem Nádas 
Imréné, hanem Hellenpach Rozália köszöntötte. Rozika nagyon sokat segített mint minden évben az előkészítésben, a 
versmondó verseny lebonyolításában, meghívó készítésben egyaránt. Ezenkívül szellemi vetélkedők megrendezésében is 
mindig számítani lehet rá. Ezért elnézését kérem a baki miatt, és köszönöm támogatását, szakértelmét a klub nevében.

Adminisztrációs ok miatt kimaradt a felnőtt kategória különdíjasának neve. Pozderka Jánosné Zsuzsikának ezúton 
gratulálunk.                                                                                                                                                      Biró Tiborné

  Helyreigazítás
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Minek várnánk ennyi időt, amikor pár órás késéssel, de 
akár élőben is megnézhetünk egy-egy adást az Egyesült 
Államokkal egyidőben. Márpedig kedvenc sorozatainkat az 
időeltolódásnak megfelelően helyi idő szerint éjszaka 1-2 óra 
körül vetítik, hajnalban pedig már elérhetőek, lelkes amatőr 
fordítók pedig már aznap vagy pár napon belül készítenek 
hozzá magyar feliratot, így teljes mértékben élvezhetjük 
kedvenc sorozatunkat. 

Miért jó ez? – az egyszerű kérdésre nagyon sok jó 
válasszal rendelkezünk. A legalapvetőbb dolog, a függőség 
enyhítése, melyet a sorozatok – létükből fakadóan – okoznak. 
Egy jó sorozat azért tud több évet, vagy akár évtizedet 
megélni, mert hétről hétre, évről évre gondoskodnak a 
készítők az izgalmakról, a fordulatos csavarokról, melyek 
„odatapasztják” a nézőt a képernyő elé.

Másfelől egyeseknek hihetetlen lehet, de vannak, akik 
azért kezdenek egy-egy sorozatot eredeti nyelven nézni/
hallgatni, mert a világhírű magyar szinkron sajnos már nem 
a régi. Nem megfelelő a szinkronhangok megválasztása a 
karakterekhez, mely az értékét is ronthatja egy egyébként 
kellemes, nézhető sorozatnak. (Filmeknél is egyre több ilyen 
helyzettel találkozhatunk.) Mindemellett még hibákkal is 
előfordulnak, nem beszélve az akár részenként cserélődő 
karakterhangokról.

És ami talán az egyik legnagyobb (ha nem a legnagyobb) 
előnye a sorozatok folyamatos követésének, az a 
nyelvtanulás. Nem csak generációnk, de korunk problémája 
az idegen nyelvek tudásának hiánya. Igen, lehet azonnal 
felmordulni, hogy ez „bizony pénzbe kerül”, „nem jók a 
tanárok”, „nincs érzékem hozzá”, de megoldás mindig van, 
akinek a környezetében pedig elérhető Internet van, csak 
kifogásokat kereshet. Véleményem szerint a nyelvtanítás 
ma Magyarországon még gyerekcipőben jár; az alaptalan 
követelmények, a megfelelő módszerek hiánya olyan mértékű 
kudarcot eredményezhetnek, melyek egy életre elveszik 
az ember kedvét a nyelvtanulástól. Egyes nyelvtanárok 
szerint a legjobb eredmények érdekében már gyerekkortól 
ajánlják sorozatok nézését idegen nyelven, hiszen a 
karakterek hangjának megismerése a könnyebb felismerést 
eredményezik, így a szavak elsajátításának ideje lecsökken. 

Svédországban, ahol a filmek szinkronizálása nem létezik, 
tizenéves gyerekek társalgási szinten beszélik az angolt. Ezt 
bármelyik nyelvvel elérhetjük, egyik ismerősöm így kezdett 
el például koreaiul tanulni…

Még mielőtt bárki is megtámadna, hogy bizony az állandó 
tévé előtti kuksolás helyett mozogni is kellene, azt tudom 
javasolni, hogy ha beszerzünk otthonra egy szobabiciklit, 
összekapcsolhatjuk a kellemest a hasznossal: kikapcsolódhatunk 
egy-egy órára, miközben kalóriát égetünk el. 

Aki pedig a teljes megszállottság híve, és a nyelvtudása 
is megfelelő szinten van, az hajnalban felkelhet, és akár 
élőben is követheti a kedvenc sorozatát. Arra azonban 
készüljön fel, hogy a külföldi csatornák reklámideje 
többszörös, egy ilyen élő filmnézés után a hazai csatornák 
reklámideje csupán pillanatoknak fog tűnni. Különböző netes 
fórumokon és rajongói weboldalakon pedig megoszthatjuk a 
véleményünket az adott részről, ahol fontos információkat 
és akár kiegészítő részleteket, anyagokat szerezhetünk be. 
Első kézből tudhatjuk meg, ha egy sorozat a záró részeihez 
közeledik, vagy költségvetési, nézettségi okok miatt fejezik 
be. Külföldön sokkal nagyobb hagyománnyal rendelkezik ez 
a szórakoztatási forma, erre egy nagyon jó példa, hogy április 
végén Budapesten háromnapos Lost kiállítás volt, ahol a 
Lost-Eltűntek című sorozat kellékeinek utazó-kiállítása 
volt megtekinthető, ingyen. Érdekessége, hogy az Egyesült 
Államokon kívül, csak három spanyolországi helyszínen 
és Magyarországon volt látható. A kiállításon találkoztam a 
kaliforniai cég vezetőjével, aki a tárgyak árverezéséért felel, 
és elmesélte, hogy ilyen lehetőségek alkalmával tömegeket 
tudnak megmozgatni, ennek a sorozatnak a kapcsán például 
Spanyolországban egyetemi professzorokat szerveztek 
be, játék-vetélkedőket rendeztek, ahol ezrek jelentek meg. 
Látható, hogy a sorozatnézés nem csak a televízió be- és 
kikapcsolását jelentheti, és ez mind csak rajtunk múlik.

Ha az időjárás a nyár további részében is megmakacsolja 
magát, és a tükör, az ablak a hűvös idő miatt még mindig 
bepárásodik, készüljünk fel előre, szerezzünk be egy-
két jó sorozatot, szervezzük be a családot, a barátokat 
és szabadidőnkben, miután bekapcsoltuk a készüléket, 
kapcsoljuk ki magunkat.                                  Hably Dóra
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   Bronz minősítés

szökőkutak felcsapó vízsugarait kerülgetve. A nagypapa 
közben leül mellém, és orrára csúszott szemüvege mögül 
nem feltűnően, de kitartóan figyeli a csöppség minden 
mozdulatát.

(Vissza-visszatérő emlékkép.) Tavaly az Afganisztánba 
induló katonák ünnepélyes búcsúztatóját itt tartották a téren. 
Sokan indultak útnak. A tömegben ott álltak a menyasszonyok, 
édesanyák, gyermekek, vőlegények, barátok… mindenki 
tisztelettel nézte őket. Láthatóan büszkék voltak rájuk, de 
nem úgy tekintettek rájuk, nem azzal a büszkeséggel, mint 
katonákra szokás, hanem mint gyermek, férj, feleség, szülő 
… Ők az emberekre voltak büszkék, és hihetetlenül féltették 
őket. Megannyi szívszorító ölelés, könnyes búcsú,  bátorító 
szó hangzott el… Magamban én is mindenkinek egyenként a 
fülébe súgtam volna, hogy visszavárom, és kíváncsi vagyok  
a történetére, amit ugyan nem nekem mond el, de itt meséli 
mellettem, és ezáltal én is a részese leszek… Bíztam benne, 
hogy újra láthatom őket. 

Tökéletes helyet választottam. Panorámából csodálhatom 
a fehér ruhás hercegnőket és hercegeket. Azokat az 
embereket, akik életük egyik legfontosabb igenjét mondták 
ki, a legfontosabb, legédesebb céljaikat tűzték ki. Itt mennek 
előttem. Én olyan boldog vagyok… LÁTOM, hogy a mai 
emberekben is megvan az élet élvezete, a jövőbe vetett 
hit…, de sok olyat is látok, 
érzékelek, amitől aztán  
rosszul érzem magam  
Miután rossz újra kinyitni a 
szemem…

Végighallgattam már 
sok csetepatét, de a tegnapi 
mindent felülmúlt… Nem, 
nem az elhangzott szavak, 
hanem az elhallgatott, de 
tökéletesen látható érzések… 
A lány ült velem szemben, a 
fiú szótlanul mellette… A 
lány szeme a szerelemtől 
fénylett, melyet pergő 
könnyei percről percre egyre 
jobban elhomályosítottak… 
A miértekre gondoltam. 
Arra, hogy miért múlik 
el egy ilyen csodálatos 
szerelem egyik percről a 
másikra. Rossz volt látni 
azt a két embert így, ilyen 

Öröm számomra, ha a rákóczifalviak sikeréről számolhatunk be a lapban, de még nagyobb öröm, ha az illető a szerkesztő 
bizottságunk tagja. Történetesen Kövér Nikolettáról van szó. Az alábbi írása bekerült a Varga Katalin Gimnázium 
fennállásának 80. évfordulóján megjelent antológiában, illetve a Tömörkény István Alkotói Pályázat Novellaíró 
kategóriájában (országos ) Bronz minősítést kapott.

                                      Gratulálunk és további sikereket kívánunk!                                                                           pbm

Egy tavaszi reggelen apámmal sétálni indultunk a térre. Előtte 
gondosan kicsinosított, a legszebb ruhámba öltöztetett, kezembe 
adta mackóm, fejemre tette kalapom, és indultunk is…

Nem tudtam, mi vár ott rám. Leültem egy szökőkút szélére. 
Körülöttem sok ember tolongott, többen fényképezkedtek 
is velem, mellettem állva, vagy rám nehezedve, vállamat 
átölelve; úgy éreztem, minden tekintet rám szegeződik. 
Apám azt mondta, itt kell maradnom, akár a többieknek. 
Körülnéztem. A másik oldalon egy szerelmespár állt, nem 
messze tőle egy kisfiú  a kutyusával rohant az iskolából, egy 
másik gördeszkájával várta a barátait. 

Szót fogadtam, és maradtam. Azóta nap, mint nap új dolgokat 
látok… sokféle ember, jellem, karakter, érzés, titok…

Szinte mindig lejön egy kisfiú a nagypapájával sétálni. 
A közeli bérházban lakhatnak. A gyermek önfeledten 
játszadozik, vidáman ugrándozik a macskaköveken, a 

Látlak…

IRODALOM
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ridegen egymás mellett, akik karácsonykor együtt énekelték 
a „Mennyből az angyal”-t , szilveszterkor együtt számoltak 
vissza, a jegygyűrűt előttem húzták fel egymás ujjára…
Legszívesebben felálltam volna, egymásba kulcsoltam 
volna a két kezet, hogy találkozzanak az ujjbegyek. Ám nem 
tehettem, ehelyett tehetetlenül kellett végignéznem, ahogy a 
fiú feláll, és elmegy… A lány ott maradt még egy jó ideig. 
Csak ült… és töprengett. Nem tudom pontosan, mi járt a 
fejében, miért történt ez az egész… Láttam, hogy könnyei 
végigcsordulnak az arcán, és sodrásukkal a fájdalmon kívül 
elpusztítanak minden érzelmet… Aztán egy  idő után ő is 
elment… Ma még nem láttam, de várom azt a percet, hogy 
újra azzal a gyönyörű mosollyal sétáljon el előttem.

De nem, nem csak az ilyen esetek miatt szomorkodom! 
Ott vannak ők is… Ők, a rohanó emberek. Mint hurrikán, 
úgy húznak el előttem, soha még egyszer sem néztek rám…       
Egy napon  egy kisfiú odaállt  mellém, és megkérdezte, min 
gondolkodom. Hallottam kérdését… láttam szemében a 
csillogást, de nem tudtam felelni. Akkor az apuka, aki épp üzleti 
telefonját intézte, s közben rohant a következő tárgyalására, 
megfeddte gyermekét: „Fiam! Ugyan?! Min gondolkodna 
egy köztéri szobor! Hisz csak egy darab fém! EGY DARAB 
FÉM, ÉRTED?!’ -  Hát, valóban. Egyesek szemében csak ez 
lennék én… csak egy élettelen, jelentéktelen semmi,  egy jó kis 
felület, melyet meg lehet sebezni. Mert sokan megsebeznek, 
karcolnak, összevagdosnak. Tenyeremre firkálnak különböző 
szavakat, átkokat. Néha felkiáltanék, hogy NE! NE!, ez fáj!.. 
Ne tegyétek! Nekem is vannak érzéseim. -  De nem tudok… 
És ők csak az én ruhámat szakítják, az én bőrömet sebzik, az 
én mackómat tördelik… és nem hallanak ők, nem, soha… és 
nem is fognak! 

Ilyenkor elmerengek azon, vajon miért vagyok itt. Mi a 
célja velem apámnak? Talán az, hogy megállítsam az időt? 
A homokszemeket lebegtessem? Ne engedjem, hogy tovább 
hulljanak?  Megmutassam az embereknek az élet apró kincseit? 
Azokat a kincseket, amelyeket ők akarattal eltaposnak, nem 
vesznek észre, és szemellenzővel rohannak el mellettük?... 
Nem tudom. Olyan bonyolult néhány ember, azt hiszik, 
övék a világ, a hatalom, ők a legjobbak… Akarva-akaratlan 
megsebzik a  másikat,  elmennek egymás mellett, és nagyon 
kevesen nyújtanak segítő kezet. Nekik mutassam meg?... 

Az éjjel azonban édesapám eljött hozzánk, és elmondta, 
miért vagyunk itt. Mi vagyunk az eszköz, mellyel elérhetjük 
a célt. Eszembe juttatta a sok szépet, jót, amit láttam, 
tapasztaltam… Rámutatott a kezemen lévő piros szalagra, 
melyet egy kislány ajándékozott nekem. Azt mondta, ameddig 
van egy aprócska jó az emberekben, addig hinni kell, és meg 
kell mutatni a szépet, meg kell állítani az időt, le kell lassítani 
a rohanást… Hisz egy óriási pusztítás után is, ha van egy 
apró élőlény, az beindíthatja az élet kerekét… Ameddig lesz 
olyan ember, aki rám néz és megáll a rohanásban, addig 
van lehetőségünk megtanítani őket arra, hogy éljenek a 
pillanatnak, a mának, a jelennek.

Egy dolog azonban azóta is aggaszt… Mi lesz? Mit 
tegyünk akkor, ha mi egyre többen leszünk, és hiába várunk, 
az emberek akkor is csak elrohannak mellettünk?…

Kövér Nikoletta

Urbánné Kelemen Rózsa:
Szeretnék…

Szeretnék nap lenni
ragyogni az égen
Sugaram hordozni
erdőn, mezőn, réten
Beragyognám arcod
Mindig csak a tied
Fel is szárítanám
Hulló könnyeidet.

Szeretnék szél lenni
Téged simogatni
Éjjel nappal csak is
Téged vidítani
Patakon fodrozni
Erdőn átsuhanni
Kedves fürtjeid közt
vígan bolondozni.

Felhő, esőfelhő
az szeretnék lenni
Könnyeimet érted
örökkön hullatni
Hűsítő cseppekkel
lázad enyhíteni,
Hűvös ajkaimmal 
homlokod csókolni.

Szeretnék hold lenni
álmodra vigyázni
Betekintenék
a sötét szobádba.
Látnám boldog arcod,
szép szemeid lezárva,
Hajnalig néznélek,
Merően, csodálva.

IRODALOM
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GONDOLATOK
Hétköznapi forradalom

I.    Kiskunhalason feljelentették a gazdát, mert kukoré-
kolt a kakasa. Hétfőnként egy kereskedelmi TV-ben 
egy sokkal nagyobb állatot az egész családjával pe-
dig áhítattal bámul sok millió ember.

II.   Bokros Lajos a választási kampányban őszintén elmond-
ta, hogyan lesz munka. Nem is szavazott rá senki.

III.  Pintér Sándort azért nevezték ki belügyminiszter-
nek, mert Magyarországon nagyon rossz az adómo-
rál, így nem adót, hanem védelmi pénzt kell majd 
fizetni.

IV.   A repülős cégek veszteségesek. Most, hogy a vulkán 
földre kényszerítette a gépeket, arra hivatkoznak a 
cégek, óriási veszteségeket szenvedtek el. Ha repül-
nek azért, ha nem, azért. 

V.    Megérkezett az új cukor. A magyar gyártása veszte-
séges volt, ezért kellett lebontani az összes cukor-
gyárat. Aki ezt a szemetet behozta, az meg „szép”.

VI.  Többször volt mostanában piros riasztás. Az ország-
gyűlésben azok, akik elk…ták, mégsem veszik ész-
re, hogy viszi őket a „vihar”.

VII. Megérkezett az új Messiás Orbán Viktor szemé-
lyében, minden el lesz intézve. Bízom benne, hogy 
Magdi anyust is feltámasztja. 

Balázs Antal

Nostradamus
Jólakott csontvázak 2010

A választás után Orbán Viktor forradalomról beszél és 
talán igaza is van, mert a hangulat kísértetiesen hasonlít az 
’56 után korszakra. Miért? Mert, ami hibát elkövettek Rákosi 
pajtásék és azt a temérdek mocskot, amit maguk után hagytak, 
azt ’56 után a Kádár korszak megpróbálta kijavítani. (Persze 
az is vakvágányon volt.)

’89 óta ez a 20 év az egyszerű ember számára 2010-ben 
elviselhetetlenné vált, így hegyomlás-szerűen következett be 
az igény a változásra. 

Ez az ország tudatosan lett tönkretéve. A legnagyobb 
baj a fejekben van, hiszen morálisan is lezüllött a lakosság 
nagy része. 

A tisztesség, a munka ismeretlen fogalommá vált. 
A velünk együtt induló országok, Finn, Cseh, Litván, 

stb., otthagytak bennünket 1989-nél. Csak a sóvárgás és 
az egymás felfalása történik. Kutatások kimutatták, hogy a 
dolgozók 80! százaléka nem szereti azt, amit csinál, a vezetők 
65! százaléka alkalmatlan a vezetői posztra.

Ezek a számok döbbenetesek és elgondolkodtatóak.
Tényleg forradalomra van szükség, de ezt már a 

politikusok nélkül is meg kellett volna valósítani. A Kádár 
korszak rendkívül művelt, de szűk felsőrétege tudott 

Hétköznapi forradalom
Ha nem Te, akkor ki?
Ha nem most, akkor mikor?
                               (Valaki)

hatni a középrétegre és így volt kulturális élet. Ebben volt 
nagyon magas színvonalú, úgy a képzőművészetben, mint 
az irodalomban, filmművészetben, színházban. Erre volt is 
igény a lakosság részéről. (Pl. 1982-ben 20 millió múzeum 
látogató volt, ma 4-5 millió!)

A polgárság nem tudott kifejlődni az elmúlt 20 évben, az 
újgazdag réteg rendkívül műveletlen, a pénz megszerzésén 
kívül semmilyen kihívás nem érdekli.

Az emberek józansága és kultúraszeretete ad reményt, 
hogy fontosnak tartsák gyerekeik taníttatását és a kultúrához 
való viszonyuk normális útra terelését.

Ez az igazi forradalom ebben a celebbirodalomban.
Balázs Antal

Schwajda és a Bélák
Néhány hete ment el és nagy bele-
éléssel és lelkesedéssel hallgattak az 
országos médiumok. Azt mondják, 
ellentmondásos volt. 
- És ha az volt?
Az lehet ok arra, hogy egy emlékmű-
sor, vagy darabjai közül csak egyet 
is bemutattak volna?
Dolgozhattam színházban, amit le-
het szeretni, vagy nem, de ha látta 
valakiben a tehetséget, vagy a tisz-
tességes munkát, annak helye volt 
mellette. 
Rendkívüli szemmel nézte és érte 
meg a magyar társadalom kritikáját 
Ezért sem lopta be magát a magyar 
emberek szívébe.
Nem szerette, ha a színház nem szol-
gálta ki a nézőket. Szolnok és környé-
ke a művészkedést nem értékelte, ezt 
tudta, de, hogy ne legyen egyszerű a 
műsor, ezért meghívta Vaszijevet, a 
világhírű orosz rendezőt, akit a vilá-
gon mindenhova hívtak. 
Igaz, az angol és az orosz színház a 
színvonal, a többi csak nagyon soká 
jön. 
Imádta Shakespearét (meg is értem) 
és bízott bennünk is, hogy meghoz-
zuk a világhírnevet Szolnoknak.
Minden feltételt biztosított azért, hogy 
olyan tánctársulat legyen a Szigligeti 
Színházban, mint az íreké. 
Nem rajta múlt.
Én csak köszönettel tartozom neki, 
mert nem voltunk egy súlycsoport-
ban, mégis elfogadta véleményemet 
és bármilyen meglepő, a kritikámat 
el is várta.                 Balázs Antal
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, hogy                                                                                                                    képben és szóban

Törekvéseink a lehetőségeink.
Robert Browning

GONDOLATOK.. .

Szeretem a derűs és urbánus
okosságot, s kerülöm a szigorú

erkölcsöt és zord bíráskodást.
Minden mogorva ábrázat gyanús...

Montaigne

Egy dolog érdekel igazán:
volt-e Istennek lehetősége

egyáltalán, amikor a világot
megteremtette.

Albert Einstein

Az ember nem évei száma miatt
hal meg, hanem mert nem találja

meg elveszett ifjúságát
Hans Habe

Az idő erősíti a barátságot,
és gyengíti a szerelmet.

Jean de la Bruyére

Miért erőszakos valaki?
Mert nem tud belenyugodni abba,

hogy nem erős..
Osvát Ernő

Az eretnekség csak egy másik szó
a gondolat szabadságára.

Graham Greene

Az igazság az, amit az idő
egy adott pillanatában annak

hiszünk.
Luigi Pirandello

Az öregek nem fiatalodni
szeretnének, most akarnak

fiatalok lenni.
Hans Habe

Öreg emberek szeretnek jó tanácsot
adni, hogy vigasztalódjanak,

amiért már nem adhatnak
rossz példát.

La Rochefoucauld

Ne vedd túl komolyan az életet,
úgysem úszod meg élve!

Elbert Hubbard

Tréfálkozni kell; a vidám embert
jobban megértik.

Makszim Gorkij

Nagy Katalin Matild alkotásai

Összeállította: Papp ImrePapp Imre
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JOGI ROVAT

  A gyermeknap margójára…… avagy a gyermekek jogairól
„A gyermekeknek, figyelemmel fizikai és szellemi 

érettségének hiányára, különös védelemre és gondozásra van 
szüksége, nevezetesen megfelelő jogi védelemre születése 
előtt és születése után egyaránt.” (Gyermekek Jogairól Szóló 
1989. évi New Yorki Egyezmény)

Tudták, hogy a gyermekeknek is van deklarált joga? Ez 
a bizonyos nemzetközi egyezmény viszonylag új, hiszen 
az Egyesült Nemzetek Szervezete (ENSZ) csupán 1989-
ben alkotta meg. Ezt megelőzően, több nemzetközi okirat 
is készült a tárgykörben, azonban azok nem rendelkeztek 
a mégoly csekély végrehajtó erővel sem, mint az említett 
nemzetközi egyezmény. Az Egyezményt azért is fontos 
kiemelni, mert azt a világ majd minden országa magára nézve 
kötelezőnek ismeri/ismerte el, vagyis ratifikálta és számos 
ország alkalmazza is annak rendelkezéseit. (azért mondtam, 
hogy számos ország, mert sajnos vannak olyan államai a 
világnak, amelyek szociális elmaradottságuk miatt vagy más 
okból kifolyólag csak szeretnék – vagy nem – biztosítani ezen 
alapjogokat, bár ez egy másik cikk témája is lehetne…)

A Gyermek Jogairól szóló 1989. évi New York-i 
Egyezmény az első átfogó egyezmény, amely a gyermekek 
jogaival és védelmével teljes körűen foglalkozik. Ez az 
Egyezmény az egyetlen olyan nemzetközi szerződés a 
világon, amelyet az ENSZ tagállamai közül a legtöbb ország 
(193 állam) a leghamarabb ratifikált, és amelyhez hazánk 
1991-ben fenntartás nélkül csatlakozott. Az Egyezmény 
bevezetőjében találhatjuk azokat az elveket, amelyek az 
egész szabályozást áthatják, és iránymutatást adnak a 
jogalkotónak, valamint segítik a jogalkalmazókat is. Ezen 
túlmutatóan, az Egyezmény számos, a gyermekkorhoz 
kapcsolódó speciális jogot biztosít szélesebb körben, mint 
az Egyezményt megelőző nemzetközi okmányok, valójában 
a legszélesebb körű emberi jogi előírásokat adaptálja a 
gyermekek világába, olyan jogokat fogalmazva meg, 
amelyek korábban általában kizárólag a társadalmak felnőtt 
tagjait illeték meg. Az Egyezményt hazánkban az 1991. évi 
LXIV. törvény hirdette ki.

Az Egyezmény négy alapelvre épül, ezek a gyermekek 
speciális helyzetének kimondása, a család kiemelkedő 
fontosságának szerepe, a diszkrimináció tilalma és a 
gyermekek mindenekfelett álló érdeke. 

Hogy mit is takarnak ezek az alapelvek? 
Az Egyezmény bevezető részben fogalmazódik meg az 

egyik legfontosabb deklarációja a gyermekek jogainak, 
nevezetesen, hogy „a gyermekkor különleges segítséghez 
és támogatáshoz ad jogot”, és hogy „a gyermeknek, 
figyelemmel fizikai és szellemi érettségének hiányára, 
különleges védelemre és gondozásra van szüksége”. Ezt a 
védelmet elsősorban a szüleiktől kell megkapniuk, amit 
az Egyezmény úgy fogalmaz meg, hogy „a részes államok 
elismerik a szülőknek (…), a gyermekért törvényesen felelős 
személyeknek azt a felelősségét, jogát és kötelességét, hogy 
a gyermeknek (…) jogai gyakorlásához iránymutatást és 
tájékoztatást adjanak.” Ezek a rendelkezések a gyermekek 

speciális jogi helyzetére tekintettel kiemelkedő fontosságúak. 
A jog ugyanis elismeri a gyermekek jogalanyiságát, azaz 
születésüktől (egyes államokban fogantatásuktól) kezdve 
jogokat szerezhetnek és kötelezettségeket vállalhatnak. 
Koruknál, fejlettségüknél fogva azonban nem, vagy csak 
korlátozottan képesek az őket megillető jogosultságok 
gyakorlására, azaz a jog nyelvén szólva korlátozottan 
cselekvőképesek vagy cselekvőképtelenek. Ahhoz tehát, 
hogy jogaikkal élni tudjanak, vagyis, hogy tartalmat nyerjen 
számukra a jogosultságuk mibenléte, szükségük van a felnőttek 
(nevükben eljárva: szüleik, vagyis törvényes képviselőjük, 
gyámjuk) segítségére, akik jogaik érvényesülését biztosítják. 
E nélkül ugyanis a jogi norma pusztán deklaratívvá válna, 
hiszen hiányozna belőle a megvalósulás alapfeltétele, a 
cselekvőképes személy jogérvényesítésre kötelezése.

Második ilyen alapelve az Egyezménynek, hogy az a 
családot tekinti a társadalom alapvető egységének, amelynek 
meg kell kapnia mindazt a védelmet és támogatást, amelyre 
szüksége van szerepének betöltéséhez. Ezt az indokolja, hogy 
a család biztosítja a legmegfelelőbb környezetet a gyermek 
születéséhez, neveléséhez. A család fontosságából következik 
az Egyezmény azon rendelkezése, hogy a gyermeket nem 
szabad szüleitől, ezek akarata ellenére elválasztani, kivéve, 
ha ez a gyermek mindenekfelett álló érdekében szükséges. 
A családjától valamilyen oknál fogva megfosztott gyermek 
pedig az állam különleges védelmére jogosult. (Természetesen 
nem tekinthető családjából kiemeltnek azt a kiskorút, aki 
szülei különélése, válása miatt az egyik szülőnél került 
elhelyezésre. Erről is bőven rendelkezik az Egyezmény, de 
erre most nem térnék ki részletesebben.)

Az Egyezmény bevezetője követendő, harmadik 
alapelvként utal az Emberi Jogok Egyetemes Nyilatkozatában 
megfogalmazott diszkrimináció tilalmára. Vagyis „valamennyi 
jogot és szabadságot mindenki, minden megkülönböztetés, 
nevezetesen faj, szín, nem, nyelv, vallás, politikai vagy más 
vélemény, nemzeti vagy társadalmi származás, vagyoni, 
születési vagy egyéb helyzet szerinti különbségtétel nélkül 
gyakorolhatja.”

A diszkrimináció tilalmát azonban kétféleképpen kell 
értelmezni. Egyrészről ki kell küszöbölni a kis- és nagykorúak 
közötti indokolatlan megkülönböztetést, másrészről a 
gyermekek közti különbségtétel is tilos. Ez nem jelenti az 
indokolatlan különbségtételt a gyermekek és felnőttek között, 
amely különbségek az életkornak megfelelő sajátosságokból 
fakadnak. Ilyen „megengedett diszkrimináció” az, hogy 
csak a cselekvőképességgel rendelkező személyeknek van 
választójoga és, hogy tizenhat éves kor alatt nem lehet 
házasságot kötni. 

Az Egyezmény negyedik és talán legfontosabb alapelve 
magában az Egyezményben - és nem az előzőekkel 
ellentétben annak bevezetőjében található - és így hangzik: 
„a szociális védelem köz- és magánintézményei, a bíróságok, 
a közigazgatási hatóságok és a törvényhozó szervek minden, 
a gyermeket érintő döntésükben a gyermek mindenekfelett 
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álló érdekét veszik figyelembe elsősorban”. E kötelezettség 
rögzítését a gyermekek speciális helyzete követeli meg, és 
azért tartom nagyon fontosnak, mert ebből levezethető a 
gyermek családban történő nevelésének elve, a diszkrimináció 
tilalma és az Egyezmény szinte valamennyi rendelkezése, 
valamint a jogalkotás irányát is megszabja. 

Szeretném megjegyezni, hogy az Egyezmény a gyermek 
mindenek felett álló érdekének tiszteletben tartását azonban 
nem csak az állam különböző szerveitől követeli meg, hanem 
a szülők, törvényes képviselők alapvető kötelezettségévé is 
teszi. Őket (is) „cselekedeteikben mindenekelőtt a gyermek 
mindenekfelett álló érdekének kell vezetnie.”

Az Egyezmény szól továbbá – a fentiekhez kapcsolódóan 
is - a gyermekek büntetőjogi, büntetőeljárás-jogi, munkajogi 

jogairól, deklarálja az egyesülési és gyülekezési jogukat, az 
egészségre ártalmas szerek elleni védelemhez való jogot, a 
gyermekek azon jogát, hogy védelemben részesüljenek az 
erőszak, a támadás, a fizikai és lelki durvaság, az elhagyás 
vagy elhanyagolás, a rossz bánásmód vagy a kizsákmányolás 
– ideértve a nemi erőszakot is – bárilyen formájától. Az 
Egyezmény által megfogalmazott jogokat még hosszasan 
lehetne sorolni, de ez nem témája ennek a cikknek. 

Igazából hosszú oldalakon keresztül lehetne tagolni 
melyek azok a jogok, amelyek megilletnék/megilletik 
gyermekeinket. Egy a fontos, szeressük őket. Ne csak 
gyereknapon, hanem mindennap. Vagy ha úgy tetszik, 
legyen minden nap gyereknap.

Dr. Tóth Ágnes

Legkedvesebb Barátaim!
Jean útja remek ütemben halad Ausztrália keleti partján. 

Kulturális szempontból az ország nagymértékű hasonlóságot 
mutat Kanadával, az egyetlen különbség csak annyi, hogy a 
Föld másik oldalán található. 

Az esős évszak teljes erővel tombol, de mint már annyiszor, 
Jeannak szerencséje van, s tudja folytatni az útját. Ha nagyon 
esik, aznapra pihenőnapot iktat be. 

Az előző hírlevél után rengetegen érdeklődtek Jean 
hazatérésének időpontjáról. Úgy tűnik, barátaink ugyanolyan 
izgatottan számolják a hátralévő időt, ahogyan mi. Sőt mi 
több, most már nem is években gondolkodunk, hanem 
hónapokban! 

Tehát íme a tervezett program, amiben természetesen lehet 
néhány hét eltérés. Ausztráliai útját körülbelül októberben 
fejezi be, ezután Új-Zéland következik, ahol 3-4 hónap alatt 
tudja majd le a távot. Végül Vancouverbe repül 2011 elején, 
és a WWWALK utolsó, kanadai szakaszát márciusban 
kezdi. Montrealba valamikor októberben érkezik, ahol végre 
megölelhetjük egymást, s boldogan ünnepelhetjük a nagy 
hazatérést.

Február 16-án interjút ad az Ausztrál ABC rádió „Éjszakai 
Élet” című műsorában, ahol a nagy tiszteletben álló Philip 
Adams úr kérdéseire válaszolva elmondja útjának célját. 
A riportban annak is hangot ad - néhány érdekes történet 
mellett -, hogy mennyire várja már a hazatérést. Az interjút 
meghallgathatják a www.wwwalk.org honlap „Média” 
oldalán.

Február utolsó napjait Jenny és Peter Monckton otthonában 

tölti: gondját viselik, alkatrészekkel látják el, segítenek a 
kisebb javítások elvégzésében. Néhány nappal később már a 
Micalleff család vendégszeretetét élvezi. 

Remek ütemben haladva érkezik meg Rockhamptomba 
március 12-én, kicsit ugyan fáradtan, de jó 
kedélyállapotban. 

Nem akarom önmagam ismételni, de tényleg kicsi a 
világ: annakidején még Thessalonikiben, Görögországban 
találkozott egy barcelónai zarándokkal, Samuellel, és most 
a két vándor ismét „összefutott” itt, a Keleti-parton. Sam és 
felesége, Monika a legnagyobb odaadással viselik gondját. 

Március 19-én Gladstone felé halad, amikor egy autó 
áll meg, s József Patai – egy Rákóczifalváról elszármazott 
magyar - hívja meg otthonába. Az igazi meglepetés csak 
ezután jött: József sógora Papp Lászlónak, akivel Jean még 
Rákóczifalván kötött barátságot azon híres gyalogtúra során, 
amelyet a 40000-ik kilométer megtételének tiszteletére 
szervezett a település 2007-ben. Jean és László hosszasan 
„pletykálkodnak” az Internet segítségével.

Gladstone után is többen biztosítanak szállást, adnak 
segítséget az én bajnokomnak. Most már egészen bizonyos, 
hogy az ausztrálok is kitüntetett figyelemmel kezelik Őt. 

Noosa-ban Lou és John üdvözlik szívélyesen. Jean még a 
Stuart Highway-n találkozott velük Daily Waters közelében. 
Maroochy Riverben a Noordijk család látja vendégül, akikkel 
Jean még decemberben találkozott Mount Isa közelében. 

Az imént említett barátok szinte mindegyike különböző 
városnéző túrákra invitálja Jeant. Az Ausztrál Aranypart 
(Australian Gold Coast) valóban gyönyörű, bővelkedik 
látnivalókban, festői a látvány, ugyanakkor szörfparadicsom 
is. Ennek ellenére udvariasan visszautasítja a meghívásokat, 
s az írásnak szenteli minden szabadidejét. Ugyanis elkezdte 
memoárjainak megírását, amíg még frissek az élmények. 
Ausztrál barátai ezt természetesen megértik, és megígérik, 
hogy megveszik a könyvet, amint az megjelenik.

Folytatás következik…
Luce

Fordította: Papp László               

                                                                                                                              Luce hírlevele

VILÁGVÁNDOR
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Nyúléknál a tavasz beköszöntével, mint minden évben 4 
fióka született. Nyúl Béla, Nyúl Gedeon, Nyúl Orsolya és a 
legkisebb, Nyúl Fülöp. 

Ugye milyen szépek Szarkáné asszonyság? – mutatta 
Nyuszi mama a kicsikéket a szomszédjának.

Igen, igen, de látná az én kicsikéimet! Micsoda tollazat, 
micsoda csőrök, micsoda hangjuk van.  Az semmi, látnák 
az én kölykeimet, azok valóban rendkívüliek! – szólt közbe 
Mókus mama. – Olyan ügyesek, meg okosa, meg szépek, meg 
stb.  Gyorsan elszaladt az első két hét és a nyúlfiak elhagyták 
meleg fészküket, hogy önálló életet kezdjenek. Csakhogy még 
nagyon tapasztalatlanok voltak, rengeteg veszély leselkedett 
rájuk, azért a Nyúlanyu elvitte őket az erdei iskolába. Napról-
napra egyre okosabbak lettek, különösen Nyúl Fülöp szeretett 
iskolába járni.  Bagoly professzor úr meg is mondta: Te még 
nagy dolgokat fogsz cselekedni! Fülöp kívülről tudta már a 
leckéket: a nyúl ellensége a héja, róka, borz és farkas, meg a nagy 
barna medve, stb. Megtanulta melyik állatnak ki az ellensége. 
Gyakran hívták el testvérkéi őt is játszani, vagy futóversenyre, 
de bizony ő nemigen ment.

Nyúl anyu panaszkodott is Bagoly professzornak: De hát 
mi lesz ebből a Fülöpből? Orsolya, Béla és Gedeon, mint a 
többi rendes nyuszi mindig éberen figyelnek, minden neszre 
összerezzennek és futásnak erednek, ha valami szokatlant 
látnak vagy hallanak. De bezzeg Fülöp csak néz figyelmesen 
és tudja mit csinál drága professzor úr? Kiabál! Nyúl létére! 
A múltkor is a mezőn voltunk éppen, mikor észrevettük a 
héját. Mindenki elfutott, de Fülöp csak felkiáltott: Jön az 
óriás sas, vigyázzatok! – és bizony még a héja is megriadt, 
és septibe odébb szárnyalt.  Okos, nagyon okos ez a gyerek! 
– mondta a tudós madár, és nagy szemeivel csak pislogott.  
Az idő telt, Fülöp is szépen növekedett, mikor egy reggelen 
éppen a kamillás réten a nyulakat egy róka közelítette meg. 
Már majdnem fülön csípett egyet, mikor a csendet Fülöp 
kiáltása törte meg: - Itt a farkas, itt a farkas, fussatok! – Erre 
a gyáva róka is rögtön odébb sompolygott. Gedeon hívta 
Fülöpöt: Gyere testvérkém, mert ma lesz a nagy futóverseny, 
amire én is beneveztem. 

Dehogy megyek, dehogy megyek, még majd megrándul a 
hátam, lábam, ki jár akkor az erdei iskolába? 

Orsolya is hívta egyszer: Koncert lesz a nagy tisztáson, 
gyere Fülöp nem bánod meg, ott lesz a sok híres énekes. 
Csalogány Csilla meg Fülemüle Fanni és azt mondják, hogy 
a híres hattyúdalt is most elénekli valaki. 

Jobb nekem itthon – mondta durcásan Fülöp, s az óriási 
sárgarépába nagyot harapott.

Lassan ősz lett, a fák levele is kezdett hullani, a nagy 
tisztáson az állatok összegyűltek egy kicsit beszélgetni.

Nyúl anyu: Képzeljétek! A múltkor a fiam, Fülöp, 
megmentette az egész vaddisznó családot!

Hogy-hogy? Ezt nem hisszük el!
De bizony, mondom én, közösen csemegéztünk a kukorica 

táblában a malacokkal, mikor hirtelen ott termett a medve, 
hogy fölfaljon bennünket!

Hú, juj, jaj!

Borzasztóan megijedt mindenki, de Fülöp csak felkiáltott: 
Jön a vadász, fussatok!

No a medve is rögtön meggondolta magát és visszarohant 
a sűrűbe.

Csodálatos, csodálatos, a nagy Fülöp hős lett. 
Bagoly professzor: Asszonyság, csak egy szóra! Szép 

dolog, nagy dolog, amit tett ez a Fülöp! Csak egy problémát 
látok én! Nem beteg ez a legény? Annyira fel van puffadva, 
dagadva az utóbbi időben, ez nem tetszik nekem!

Ugyan kérem, csak jó erőben van, tudja, jó az étvágya, 
semmi baja – vonogatta a vállát Nyúl anyu és elment 
sértődötten.

Pedig minden igaz volt, hiszen Fülöp már alig mozgott, 
csak evett-evett és kezdett egyre jobban elhízni. A sok evéstől 
még a hangja is egyre gyengébb lett.

Aztán az egyik reggelen egy távoli vidékről egy nádifarkas 
tévedt az erdőbe. Észrevette éles szemével Fülöp hamarjában, 
s a száját nagyra nyitva próbált kiáltani, de bizony a torkából 
csak halk nyöszörgés hallatszott.  Érthetetlen nyavalygásnak 
tűnt, ami csak még jobban felkeltette a farkas érdeklődését. 
Pár pillanat alatt utolérte a kövér Fülöpöt, aki cammogni 
is alig tudott, nemhogy futni.  Az ordas nyakon ragadta és 
leteperte a nyulat, majd fölfalta nyugodtan. 

A többi állat látta mindezt és meg is jegyezte: Ha Fülöp 
a tanulás mellett a sporttal, a futással is foglalkozott volna, 
akkor még nagyon sokáig élhetett volna. Lehetett volna ő a 
nyulak császára, a Nagy Fülöp.

Ulviczki György

   A kövér nyúl 

Néptácgála
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                                                                                                          Kelet kapujában II.

Noha Isztambul ízig-vérig mohamedán vallású város 
(2400 mecset működik a metropolisz területén), mégis Kelet 
kapujában látható a keresztény világ negyedik legnagyobb 
templomba, az Ayasofya. Ez a lenyűgöző méretű egyházi 
épület közel ezer éven át szolgálta a keresztényeket. A Bizánci 
Birodalom legnagyobb templomába aztán némi átalakítás 
után az iszlám költözött be. A modern Törökország születése 
idején Atatürk köztársasági elnök azonban múzeumként 
visszaadta a keresztény világnak.

A vatikáni Szent Péter-bazilika, a milánói dóm és a sevillai 
katedrális után sorrendben a világ negyedik legnagyobb 
keresztény templomának I. Justinianus császár adta az Isteni 
Bölcsesség elnevezést, ami mai török nyelven Ayasofyaként 
hangzik. A hagyomány szerint, amikor I. Justinianus 
először lépett be a 360 millió korabeli aranypénzen felépült 
templomba, elragadtatva a látványtól csak annyit tudott 
mondani: „Ó, Salamon, most legyőztelek!”

Hogy valóban legyőzte-e a jeruzsálemi templomépítő 
királyt, ne kutassuk. Tény, hogy csodálkozása, elragadtatása 
nem volt véletlen és alaptalan. A tízezer rabszolga és száznál is 
több építőmester által öt év alatt megépített templom ugyanis 
maga volt a pompa és a művészeti gazdagság tárháza. Az 
arany és az ezüst, a zöld, a sárga és a vörös márvány az értő 
szívek és kezek munkája révén valami soha nem látott művészi 
harmóniába egyesült. Igazi szépségéről és gazdagságáról 
valójában csak a negyedik keresztes hadjárat lovagjai 
tudnának számot adni, hiszen a teljes fényében pompázó 
templomot ők rabolták ki. Törték-zúzták, sőt fel is gyújtották 
az épületet, ráadásként még földrengés is sújtotta, mégis 
mindmáig maradt elég szépsége a szemet gyönyörködtetni. Én 
magam, akinek megadatott, hogy nemcsak egy alkalommal 
láthattam eme építészeti csodát, ma sem tudom eldönteni, 
mi nyűgözött le jobban: az aranymozaikok, a 107 gyönyörű 
márványoszlop, amely a kupolát illetve az oldalhajók és a 
belső narthex felett futó galériát tartják? Netán a mívesen 
díszített hatalmas bronzkapuk, vagy az apszisban kialakított 
imafülke? Esetleg az 55,60 m magas középső kupola? Az 
hiszen egyen-egyenként minden, de a maga teljességében az 
egész is. 

Persze, mint Isztambulban oly sok helyen, az érdeklődő 
szem az Ayasofyaban is, több helyen magyar vonatkozású 
kincseken pihenhet meg. Örömmel fedeztem fel például, 
hogy a galéria egyik aranymozaikja I. Szent László királyunk 
Piroska nevű lányát ábrázolja.

KITEKINTÉS A NAGYVILÁGBA

Az Árpád-házi királylány 1104-ben került a Keletrómai 
Birodalom társuralkodói aranytrónjára. II. Joannesz 
Komneosz császár feleségeként megbecsült személyiség 
volt Bizáncban. Őszinte átéléssel gyakorolta keresztény 
hitét, kórházakat, monostorokat alapított, és nagy odaadással 
támogatta a művészeteket. 1136-ban bekövetkezett halálakor 
férje joggal írhatta róla: „… szándékomban, tetteimben 
részesem volt élettársam és segítőm… távozásával lelkem 
felét vitte magával”.

2.
Isztambul különleges földrajzi fekvése valósággal kínálja, 

hogy hajóra szálljon az ember. Ott tartózkodásunk második 
napján mi magunk is ezt tettük. A nap már jócskán benne 
járt a délutánban, amikor a Galata-híd közelében helyet 
foglaltunk egy kirándulóhajó fedélzetén. Az Aranyszarv-öböl 
eme pontján hűvös szellő borzolta a vizet, s kék habok fölött 
suhantunk a tenger felé. Lassan elhagytuk a dombos Galata-
negyedet, és elénk tárult a Boszporusz. A tengerszoros, amely 
a Fekete-tengert és a Márvány-tengert köti össze, s egyben 
elválasztja egymástól Európát és Ázsiát. Illetve európai és 
ázsiai részre tagolja Isztambult.

Miközben hajónk csöndesen dohogva szelte a hullámokat, 
egyre közelebb jutottunk a Boszporusz-hídhoz, s egyszer 
csak már ott magasodott a fejünk fölött az egyetlen ívnyílású 
hatalmas függőhíd.

A két kontinenst összekötő acélszerkezet 64 méterrel 
feszül a tengerszoros fölött, így a legnagyobb tengerhajók 
is áthaladhatnak alatta. Az európai, illetve az ázsiai parton 
álló pilon közötti ív pedig 1074 méternyi távolságot fog 
át. Azt mondják, építésekor, 1973 októberében adták át a 
forgalomnak, nagyságrendileg a világ negyedik legnagyobb 
hídjának számított.

Áthaladva a híd alatt hamarosan egy hatalmas erődítmény 
kötötte le a figyelmünket. Az európai oldalon ugyanis a 
Rumeli Hisari magasodik. Ez a különös alaprajzú, hatalmas 
bástyákkal és 5-15 méter magas falakkal bíró épületegyüttes 
a szemközti ázsiai oldalon lévő Anatóliai erőddel együtt 
szinte kaput képezett egykor a tengerszoroson. A két erőd 
ágyúi, ha a szükség úgy hozta, valóságos lövedékfüggönyt 
húztak a Boszporusz vize fölé. 

Az már csak ráadás, hogy olykor-olykor börtönként 
is megállta a helyét. 1551-ben például Ferdinánd király 
nagykövetét is a Rumeli Hisari falai zárták maguk közé.

Persze a Boszporuszon egy hajókirándulás sokkal több 
annál, mint egy hidat és egy erődítményt látni. A tengerszoros 
mindkét oldalán ugyanis számtalan látnivaló van. S maga a 
tengerszoros is hol kék, hol szürkészöld vízével, egyszer 
mozdulatlan redőkké dermedt hullámaival, máskor hajókat 
nyaldosó hatalmas habjaival titokzatos mélységeket és 
magasságokat kínál. Ezen írás keretei között azonban csak 
felvillantani akartam, hogy a Boszporusznál nemcsak Kelet 
és Nyugat néz egymással szembe, hanem a múlt és a jövő is 
jól megfér egymás mellett.

Czirmayné Kocsis Róza
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„Ez maga a boldogság”
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Két évvel ezelőtt nem egyszerű feladatot vállalt magára a 
Rákóczifalva Kézilabda Klub. A 2007-2008. évi JNSZ Megyei 
Kézilabda Bajnokság győztes csapata, játékosok, vezetők 
úgy döntöttek, hogy élnek a bajnoki cím megszerzésével járó 
jogukkal, és elindulnak az NB II Dél-keleti csoportjában. 
Sikerült főtámogatóként maguk mellé állítani a Szolnoki 
Főiskolát, így lehetőség nyílt arra is, hogy hosszú távú NB-s 
szereplésben gondolkodhassanak. 

A 2008-2009. évi NBII-es pontvadászat a tapasztalatszerzés 
jegyében telt el, viszont a tavaszi fordulók eredményei 
megmutatták, hogy a gárda jó úton halad. Patocskai László 
edző hívására több, magasabb osztályt is megjárt játékos 
csatlakozott a kerethez, így a tavalyi évben sikerült a 
középmezőnyben végeznie a csapatnak. 

A 2009-2010. bajnoki évben a támogatók elvárása 
a dobogó valamely fokának megszerzése volt. Ennek 
érdekében a távozók pótlására sikerült olyan játékosokat 
igazolni, akikkel ez a cél megvalósíthatónak tűnt. Arra 
viszont senki sem gondolt – a játékosok és az edző kivételével 
-, hogy a bajnokság végén aranyérem kerül a csapattagok 
nyakába. Pedig ez történt! Két év alatt az immár Szolnoki 
Főiskola – Rákóczifalva KK néven szereplő csapat eljutott 
a megyei bajnokságból az NBII Dél-keleti csoportjának 
élére, ezzel megszerezve a jogot az NBI/B - ben történő 
indulásra! Mindezt tette úgy, hogy ebben az időszakban 
gazdasági válság sújtotta a sport világát is, így az anyagi 
feltételek megteremtése napi szintű problémák elé állította 
a vezetőket, akik a „sok kicsi sokra megy” elvet alkalmazva 
próbálták a zökkenőmentes működéshez szükséges 
anyagiakat előteremteni. A munkának meg lett a gyümölcse, 
hiszen a csapat nyugodtan tudott készülni a mérkőzésekre, 

és biztosított volt a szakmai munkához szükséges háttér. 
Köszönet mindazon támogatóknak, akik biztosították ezt a 
csapatnak!

POLGÁRMESTERI HIVATAL (Tóth Lajos 
polgármester); SZOLNOKI FŐISKOLA (Dr. Túróczi 
Imre); SZABADOS-HÚS KFT. (Szabados Károly); 
TNT PLUSZ KFT. (Zavarkó János); SZILAJ 2000 KFT. 
(Balogh Lajos); COMPEX-SÓ KFT. (Kocsis László); 
APROPÓ IPARCIKK KERESKEDÉS (Varga Ferenc); 
WALKI-PAPÍR KFT.  (Barna Tibor); SZABÓ HÚS 
(Tiszaföldvár); KUNSZENTMÁRTON ÉS VIDÉKE 
TAKARÉKSZÖVETKEZET; MASTERS GROUP KFT. ; 
REMONDIS ZRT. ;

Így a gárdának „csak” a soron következő mérkőzést kellett 
mindig hozni. Persze ez sem volt azért egyszerű feladat! 
A bajnokság megkezdésétől kezdve minden csapat „A 
RÁKÓCZIT” akarta megverni, mindenki kettőzött elánnal 
készült csapatunk ellen. A játékosaink és Patocskai László 
edző vállán ott volt a teher az elejétől a végéig. Igaz ezt a terhet 
ők maguk rakták rá saját magukra, hiszen eldöntötték, meg 
fogják nyerni a pontvadászatot. Eldöntötték, véghezvitték! 
Megnyerték az NBII Dél-keleti csoport 2009 – 2010. évi 
kiírását, mely az utóbbi jó pár év legkiegyensúlyozottabb 
évadja volt! Akik ezt a sikert elérték, méltán lehetnek büszkék 
magukra, a város lakói pedig méltán lehetnek büszkék arra, 
hogy ilyen kézilabdacsapatuk van, hiszen a 12 csapatból 
6 ádáz küzdelmet folytatott a dobogóért, 6 pedig a kiesés 
elkerüléséért, mivel ebben az évben, az eddigiektől eltérő 
módon 4 alakulat is alacsonyabb osztályba csúszott. 

 - Az elmúlt évek remek eredményeinek lesz folytatása? – 
Tettük fel a kérdést Szabados Károlynak a Klub elnökének.

 -  Jelenleg a vezetőség azon munkálkodik, hogy elhárítson 
minden akadályt az NBI/B-s indulás útjából. 

 - Mik ezek az akadályok? 
- Elsősorban a pénz. Illetve annak hiánya. A Klub 

elmúlt évi költségvetésének 3-4 szeresébe kerülne a 
magasabb osztályban történő indulás. Hiszen az NBI/B-s 
indulással egyidőben egy olyan utánpótlásképzési rendszer 
kiépítésén is fáradozik a klubvezetés, mely végigkövetné a 
kiválasztott tehetséges gyerekek útját az általános iskolától, a 
középiskolán át, egészen a Szolnoki Főiskoláig.  Az ifjúsági 

Akik ezt a sikert kiharcolták: 
Játékosok: ifj. Anda Zoltán, 
Bartus Péter, Bíró Zsolt, 
Csató Dániel, Csizmadia Tamás, 
Deák Zoltán, Dömsödi Tamás, 
Kovács Krisztián, Krasznai Gábor, 
Lengyel Zoltán, Makai Róbert, 
Sivák Péter, Szabados Károly, 
Szabó Ádám, Szöllősi János, 
Tajthi György, Tóth Barnabás, 
Tóth László, Veréb Gergő
Játékos – edző:  Patocskai László

korosztály számára lehetőséget kívánunk adni megyei 
felnőtt, NBII felnőtt, illetve a legtehetségesebbek számára 
az NBI/B felnőtt csapatban a bizonyításra, fejlődésre. Ez a 
hosszú távú elképzelés, melynek beindításához keresi a Klub 
a támogatókat.

 - Van más akadálya is az NBI/B-ben történő indulásnak a 
pénzen kívül is? 

 - Van is, meg nincs is. Hogy ezt miért mondom? 
Rákóczifalván a sportcsarnok nem alkalmas NBI/B-s 
felnőtt mérkőzések megrendezésére, így itt nem tudna a 
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csapat játszani, mivel a régi csarnok kibővítése, illetve 
egy új sportcsarnok megépítése rövid távon biztosan nem 
megvalósítható, így a pénzügyi források megteremtése 
esetén az NBI/B-s mérkőzéseket máshol kell lejátszania 
majd a csapatnak. Előzetes egyeztetés után ez a probléma 
megoldódni látszik, hiszen a Szolnoki Főiskola sportcsarnoka 
minden tekintetben alkalmas e célra, és a Főiskola az NBI/
B-s indulás esetén ezt a csapat rendelkezésére is bocsájtaná. 

- Így akkor eltűnne a kézilabda Rákóczifalváról?
- Természetesen nem, hiszen a fent említett utánpótlásképzési 

rendszer sikeres beindítása esetén utánpótlásversenyek, 
illetve minimum megyei osztályú felnőtt mérkőzések is 
városunkban kerülnének megrendezésre. 

- A tervek igen impozánsak, sok sikert kívánok a 
megvalósításukhoz!

- Köszönjük szépen, mint ahogy a támogatóink segítségét, 
és szurkolóink egész éves bíztatását is, hiszen nélkülük ez 
a siker nem jöhetett volna össze. Egyben szeretném kérni, 
hogy aki úgy érzi, segíteni tud nekünk céljaink elérésében, 
támogatásával tisztelje meg csapatunkat!

Tóth Barnabás

Kezdek igazat adni a családomnak, akik azt állítják, hogy 
az öregedéssel egyenes arányban előjön az a gyermekkori 
tulajdonságom, hogy sokat kérdezek. Ezek a kérdések főleg 
a tényleg gyermekekre jellemző miértek sorozata. A miértek, 
főleg a napi élet során, környezetemben, embertársaim 
által gyakorolt benyomások hatására jönnek elő belőlem. 
Pár példát felsorolok, hogy el lehessen dönteni, valóban az 
öregedés hatása ez nálam, vagy esetleg valami más.

-Négy évvel ezelőtt megnyílt - azóta várossá „előlépett” -kis 
községünkben az új nagybolt, azaz a COOP Áruház. A bejárat 
mellett a betérő vásárolni szándékozókat szép, új, kék színű 
kosarak fogadták, hogy a kiválasztott portékát legyen miben a 
pénztárhoz vinni. Eltelt egy-két év, és azt tapasztaltam, hogy 
egyre többször fordul elő, hogy nincs a bejárat mellett kosár. 
Jött a kérdés, miért? A bolt dolgozóitól azt a felvilágosítást 
kaptam, hogy nem győzik áthordani a felhasznált kosarakat, 
mert abból egyre kevesebb van a boltban. Valaki, vagy valakik 
elfelejtik letenni vásárlás után, mert ugye az nem feltételezhető, 
hogy szándékosan viszik haza. Második kérdésem, hogy miért 
nem viszik vissza, ha már csak otthon veszi észre, hogy „nini 
magammal hoztam a kosarat”?

-A délután, az este , olykor-olykor a hétvége , vagy az 
éjszaka csendjét időnként megtöri egy-egy motorkerékpár, 
vagy személygépkocsi bőgő hangja. Nem a hangos motorhang 
zavar, hanem az indokolatlanul felbőgetett motorhang. Miért 
kell egyeseknek úgy szórakozni, hogy az másokat zavarjon, 
esetleg megrémítsen. Miért nem próbálkoznak ezek a fiatalok 
csendesebb szórakozással? Értem ez alatt a sakkozást, 
biliárdozást, esetleg a nyelvtanulást és még sorolhatnám. 
Ezzel kapcsolatban van még egy kérdésem. Miért nem 
ezeket a motorbőgetőket ellenőrzik városkánk vagy megyénk 

rendőrei, és miért a 70 éven felülieket, hogy van-e náluk 
személyi igazolvány, amikor a boltba bicikliznek?

-Délutánonként, kora este tapasztalható, hogy fiatalok 
a Szabadság téren, az emlékműnél gördeszkáznak, 
kerékpároznak. Mindaddig, amíg csak az emlékmű körülötti 
járdán, betonon játszanak, nem zavar senkit, de időnként az 
emlékmű tetején, lépcsőjén ülnek le pihenni. Miért nem a 
parki padokon, esetleg a saját sporteszközeiken?

-Gyakran járok Szolnokra gépkocsival. Természetesen a 
parkolást általában fizetett parkolóban kell megoldani, esetleg 
valamelyik multi bevásárló központ ingyenes parkolójában. 
Miért kell egyes nem éppen a legolcsóbb kategóriába tartozó 
gépkocsinak, a felfestett parkolóban keresztbe állni, esetleg 
két helyet elfoglalni?

-Városunkban sok helyen tapasztalható, hogy a lakosok 
házuk táját igyekeznek kiültetett növényekkel, fákkal, virágokkal 
szebbé tenni. Olykor-olykor péntek, vagy szombat éjjelt követően 
keserű szájízzel tapasztalhatják hogy valaki tetlegesen kritizálta 
e jó szándékot és kitépte, kitörte a növényeket, befestette a háza 
falát, jobb esetben „csak” a buszmegállót rongálta meg vagy 
firkálta össze. Miért kell valakinek így kifejezni nemtetszését ? 
Esetleg szórakozásból tette?

-Sorolhatnám a kérdéseket, de nem vagyok benne biztos, 
hogy van értelme. Egy kérdés azért még megfogalmazódott 
bennem. Az a szülő, akinek gyermekét a fenti kérdések mint 
aktív szereplőt érintik, miért nem neveli gyermekét úgy, hogy 
ne kelljen a miérteket miatta feltenni? A gyermek számára a 
legfőbb példa a szülő. Ha csak jót lát apától - anyától, a saját 
gyerekeinek is csak jót fog tovább adni. Nekünk, szülőknek 
kell megtenni ezt a lépést, unokáink érdekében.

F.F.
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Kedves Mackóbarátok!
Ismét újabb látványosságokat  tekinthetnek meg a Macimúzeumban! A 

rákóczifalvai Kósa Méhészet jóvoltából, a múzeumba kerül egy  üvegkaptár.
Így látogatóinknak lehetősége nyílik bepillantani a méhek „szobáiba”. Aki 

pedig behatóbban szeretné tanulmányozni a méhek életét, vagy kíváncsi a 
méhészet fortélyaira, netalán maga szeretné kipergetni az otthonra való mézet, 
az megteheti a Kósa Bemutató Méhészet  telephelyén Rákóczifalván a Határ 
úton ami június közepétől fogadja a látogatókat. A méhészetbe a Macimúzeum 
honlapján található telefonszámokon is be lehet jelentkezni.

Különleges állataink száma ismét gyarapodott. A martfűi Kécskei Karola és 
Szántó Zsolt ajándékaként a múzeumba már megtekinthető az integető rák. 

A Macimúzeum immár második alkalommal kapott meghívást egy turisztikai 
rendezvényre. Szolnokon került megrendezésre 2010. május 29.-én a II. Észak- 
Alföldi Régiós Nap. Ezen programon kis ízelítőt mutattunk be az érdeklődőknek 
a macigyűjteményből, valamint a Kósa Méhészet termékeiből. Debrecenben 
immár harmadjára lehet megtekinteni a macigyűjtemény néhány darabját. A 
Debrecen Plaza-ban 2010. május 31-június 20. között megrendezendő kiállítás 
ad helyet a rákóczifalvai macihadnak.

Szeretettel várjuk továbbra is Önöket a Macimúzeumba!
Üdvözlettel: Retter Erzsébet 

Macimúzeum
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                                                                                        Dörmi bábszínház Rákóczifalván

Nagyon sok kérdést kaptam a múzeummal kapcsolatban. 
Most a bábszínházról írok, hiszen ez egy újabb látványosság 
Rákóczifalván. 

Már évek óta terveztük létrehozását, mert szükség van 
programokra, ahol a gyerekek és felnőttek is eltölthetnek egy 
kellemes órát. 

A múzeum megnyitásakor tudtuk, programokra és 
különleges kiállításokra lesz szükségünk, mert nagyon nehéz 
az embereket kimozdítani otthonról.

Magas mércét állítottunk és ez meghozta, hogy 3 év alatt az 
országban már mindenhol ismert Rákóczifalva neve. 

A válság ellenére az évi 5000 látogató eljön hozzánk és mi 
előadó estekkel és a bábszínházzal szeretnénk, hogy több időt 
töltsenek el a városban. 

Akik látták már az előkészületeket, észrevették, hogy 

nem elsősorban a pénz indít el egy folyamatot, hanem egy 
olyan csapat, aki szeretné, ha ez is nagyon magas színvonalú 
produkció lenne, mint a múzeum. 

Sok idő és ötlet alapján készült el a sok báb is. Hetente két 
alkalommal történnek a próbák, szigorú rend szerint, hiszen 
ezen múlik az előadás színvonala. 

Első darabunk a Bátor Jakab kalandjai, ami 30-35 perces. 
A második a Szabadság virága már 60-70, tehát ez az előadás 
igazi bábszínház lesz. 

Már akkor lefoglaltak előadásokat, amikor még a 
próbák történtek. Ez is bizonyítja, hogy igény van az ilyen 
előadásokra. 

Tőlünk függ milyen színvonalon fogunk játszani, és a 
nézők azzal szavaznak, hogy eljönnek hozzánk.

Balázs Antal

Macimúzeum

Kölcsey Ferencről 1835-ben 
készült festmény másolata 

1923-ban festette Bíró Béla.
A múzeumba egyenesági 

leszármazottja Kölcsey 
Ritter Roland adta ide 
néhány hónapra, hogy  

Rákóczifalván is láthassák 
az érdeklődők több családi 

relikvia társaságában.
A család a későbbiekben 
ellátogat a városunkba és 

folyamatosan helyez letétbe 
olyan ritkaságokat, amiket 

csak nálunk állítanak ki.
Balázs Antal

Hónap 
műtárgya
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